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In intimpinarea
Congresului X-lea 

Partidului Comunist Român

Lucrări In 
devansare 
la centrala 
telefonică 
Sibiu

La centrala telefonică auto
mată Sibiu se apropie de sfîrşit 
lucrările de extindere a capaci
tăţii acesteia cu încă 2 800 li
nii. Deşi lucrările au ca termen 
de punere în funcţiune sfîrşitul 
trimestrului IV, ele vor fi gata 
înaintea datei de 23 August, ca 
urmare a angajamentului luat 
de muncitorii şi tehnicienii exe
cutanţi ai lucrării în cinstea 
Congresului al X-lea al parti
dului şi a aniversării eliberării 
patriei de sub jugul fascist.

In paralel, a început şi insta
larea posturilor telefonice la 
abonaţi. Pînă în prezent s-au 
instalat 800 posturi, din cele 
2 800 linii noi.

O bună parte dintre aceste 
posturi au fost instalate în car
tierul Hipodrom I. în curînd 
vor reîncepe instalările şi în 
cartierul Terezian, devenite po
sibile în urma amplificării ca
blurilor de pe această arteră.

Economii 
şi producţie 
peste plan

Colectivul întreprinderii pen
tru raţionalizarea şi moderni
zarea instalaţiilor electrice Si

biu ne informează că în între
cerea socialistă desfăşurată în 
cinstea Congresului al X-lea şi 
a aniversării zilei de 23 August 
a obţinut peste plan o produc
ţie valorică de 187 740 lei. De 
asemenea, la capitolul economii 
peste plan a înregistrat suma 
de 161 233 lei. Productivitatea 
muncii a marcat în perioada 
întrecerii o creştere de 4.17 la 
sută.

Producţie 
peste plan 
în valoare de 
1362000 lei

In prima etapă a întrecerii 
socialiste dedicată Congresului 
al X-lea al partidului şi împli
nirii unui sfert de secol de la 
eliberare, colectivele sectoarelor 
de producţie ale întreprinderii 
comunale Sibiu au realizat o 
producţie peste plan în valoare 
de 1 362 000 lei şi un beneficiu 
suplimentar de 532 000 lei prin 
reducerea preţului de cost.

în etapa respectivă s-au exe
cutat conducte de apă în stră
zile Nicolae Teclu, Piaţa Gării, 
Uzinei şi în bulevarul 23 Au
gust pe o lungime de 1 250 ml, 
pe Livezii — Turnişor — 55 
m 1, racorduri de canal în stra
da Putnei, în lungime de 350 
m l şi la Şcoala de şoferi pe 
150 m 1. De asemenea, a fost 
pusă în funcţiune o seră de flori 
pe o suprafaţă de 2 000 m p.

La masa de verificare a aparatelor termotehnice din laboratorul 
dc metrologie a uzinei „Emailul roşu“ Mediaş, se execută revizii 
şi reparaţii a aparaturii electronice de măsură şi control la cuptoa
rele de ars email pe vase, efectuate de metrologul şef, Octavian 

Suciu şi Achim Blăjan, reparator aparate
Fotos FR. NUSS

Oameni
ş i  c i f r e

Oameni de diferite profesii, din 
toate colţurile ţării, au dezbătut 
programul pe care Congresul al 
X-lea urmează să-l adopte, pro
gram ce va asigura împlinirea u- 
nor înalte năzuinţe ale poporului 
român. Au făcut acest lucru con
ştienţi că îndeplinirea vastului pro
gram de dezvoltare cere tuturor, 
dar mai ales comuniştilor, o mun
că uriaşă, plină de răspundere. Ei, 
purtători ai mesajului ridicării 
omului spre cultură, civilizaţie, de 
la individualitatea informă la per
sonalitatea distinctă şi plenară, se 
vor achita cu aceeaşi dragoste faţă 
de om, cu acelaşi entuziasm tine
resc, optimism, devotament şi 
exigenţă, de sarcinile mari ce le 
revin. Cel ce nu se antrenează la 
un permanent şi sincer exerciţiu 
introspectiv, acela, în mintea şi ini
ma căruia nu stăruie ecoul atitu
dinilor angajate, nu poate fi un 
comunist.

Aceste cuvinte se desprind de 
pe buzele comunistului Carol Wei- 
mann, spuse bineînţeles într-o for
mă mai simplă, dar cu convingere.

Maistrul principal la faza a doua 
de fabricaţie a Fabricii de cuţite 
Ocna Sibiului conduce 216 oameni 
cu pricepere şi entuziasm, în ciu
da vîrstei pe care o are. Decanul 
de vechime al fabricii (38 ani de 
activitate în acest loc) e stimat şi 
apreciat de întregul colectiv. Deşi 
media de vîrstă a muncitorilor din 
subordine e de 18—20 ani, venera

bilul meşter a reuşit să-şi apropie 
oamenii într-atîta încît azi el e 
respectat mai întîi ca om şi apoi 
ca şef. întrebat cum a reuşit o 
astfel de izbîndă, se încurcă în 
răspuns. Ar avea multe de spus, 
multe de amintit. Din cele rela
tate reiese însă un lucru: puterea 
exemplului. Nu o dată punînd 
mîna pe o maşină le demonstra 
tinerilor că nu e greu, că se poate 
face treabă, că totul e să încerci 
cu convingere.

— Colectivul de salariaţi ai fa
bricii şi-a luat o serie de angaja
mente în cinstea Congresului. Cre
deţi că pot fi realizate?

— Sută la sută.
Răspunsul e simplu, spus cu 

convingere. Aruncînd o privire a- 
supra cifrelor îţi dai seama că 
meşterul Carol Weimann a avut 
dreptate.

Deşi sintern la sfîrşitul lunii iu
lie, angajamentul de 400 000 lei 
producţie marfă propus a se rea
liza în cinstea Congresului a fost 
deja depăşit. Beneficiile obţinute 
sínt de peste 400 000 lei faţă de 
400 000 lei cît erau prevăzute.

Explicaţia acestor reuşite o gă
sim în preocuparea colectivului de 
muncă al fabricii de a-şi organiza 
cît mai judicios activitatea şi de a 
folosi la maximum de eficienţă in
vestiţiile.

(Continuare în pag a IlI-a) 
VASILE BARBU

Satul în drum spre personalitate

Certitudini
avrigene

Plecat cu gîndurile la coordona
tele care ar putea da personalita
te Avrigului, atunci cînd am tre
cut dincolo de „Fîntîniţa haiducu
lui“ mi s-a întîmplat un lucru pu
ţin obişnuit. Încîntat de frumuse
ţea priveliştii ce mi se ivise în 
faţa ochilor, am fost tentat, în a- 
cel moment, să cred că ceea ce dă, 
în primul rînd, personalitate aces
tei comune este poziţia ei geogra
fică. Căci într-adevăr panorama 
Avrigului, văzută de la intrarea în 
satul Bradu, este fermecătoare şi 
asta nu numai - datorită ciudatelor 
îmbinări de relief ci şi datorită 
faţadelor caselor noi care zîmbesc 
de la distanţă privirii călătorului. 
Abia după ce am intrat în locali
tate mi-am dat seama că adevă
rata personalitate a Avrigului o 
dau oamenii prin faptele lor.

Coordonate gospo
dăreşti

9

Exact în ziua cînd am ajuns noi 
în Avrig, la preventoriul din lo
calitate se desfăşura un concurs 
„Cine ştie, cîştigă“. Tenia? Istoria 
comunei Avrig şi a preventoriului 
Organizat cu multă competenţă de 
către medicul Arnold Hann con
cursul a avut o reuşită deplină 
Oamenii din întreaga ţară, veniţi 
aici la tratament, s-au documentat, 
au învăţat istoricul acestor fru
moase meleaguri. Şi nu numai a- 
tît. Ei au ajuns la concluzia cr 
satul acesta, în care a văzut lu
mina zilei marele Gheorghe La- 
zăr, îşi are o istorie interesantă şi 
un prezent luminos. Pentru cineva 
care studiază problema apropierii 
dintre sat şi oraş, Avrigul poate 
constitui un exemplu concludent. 
Asemănările, tendinţele de apro

piere sínt prezente aici la tot pa
sul. Să amintim doar că Avrigul 
are la ora actuală un liceu în ca
re învaţă copiii din comună şi îm
prejurimi, un cămin cultural, bi
bliotecă, dispensar, casă de naş
teri şi grădiniţe. Adăugaţi la a- 
cestea numeroasele unităţi comer
ciale şi vă veţi da seama că' la 
Avrig prezentul îşi spune cuvîn- 
tul. „Eu sínt venit în comună nu
mai de 4 ani — ne spune Nicolae 
Opriş, secretarul consiliului popu
lar — şi numai în acest interval 
de timp s-au construit un nou se
diu al poştei, localul nr, 3 al şco-
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ALEXANDRU GRAD

Şedinţa plenară 
a Comitetului Central 

al Partidului Comunist Român
în ziua de 29 iulie a.c. ai avut loc şedinţa ple

nară a Comitetului Central al Partidului Comu
nist Român. La lucrările plenarei au participat ca 
invitaţi primi secretari ai comitetelor judeţene de 
partid.

La primul punct al ordinii de zi„ tovarăşul 
Nicolae Ceauşescu a relevat dezbatearea amplă, 
pro.’u n d democratică desfăşurată în partid, în rîn- 
durile întregului popor pe marginea proiectului 
de Directive ale Congresului al X-lea al Partidu
lui Comunist Român privind planul cincinal pe 
anii 1971—1975 şi liniile directoare ele dezvoltării 
economiei naţionale pe perioada 1976—1980, pre
cum şi a tezelor Comitetului Central. Plenara a 
subliniat cu satisfacţie că prevederile proiectului 
de Directive şi Tezele Comitetului Central s-au 
bucurat de aprobarea unanimă a comuniştilor, a 
naţiunii noastre socialiste. Dezbaterea publică a 
acestor documente a scos încă o dată în relief 
însuşirea de către întregul popor a politicii mar- 
xist-leniniste a partidului de dezvoltare a econo
miei, ştiinţei, învăţămîntului şi culturii, de ridi
care a bunăstării celor ce muncesc, de întărire a 
prieteniei şi alianţei cu ţările socialiste, a colabo
rării cu toate statele, indiferent de orînduirea lor 
socială, de solidaritate activă cu toate forţele care 
luptă împotriva imperialismului, pentru progres 
social şi pace în lume.

Plenara a adoptat în unanimitate proiectul Di
rectivelor privind planul cincinal pe anii 1971— 
1975 şi liniile directoare ale dezvoltării economiei 
naţionale pe perioada 1976—1980 şi a hotărît să 
fie supus dezbaterii şi aprobării Congresului al 
X-lea al Partidului Comunist Român.

Plenara a analizat, la al doilea punct al ordinii

de zi, propunerile Comitetului Executiv al CC. 
al P.C.R. privind îmbunătăţirea unor prevederi 
ale Statutului Partidului Comunist Român. Ple
nara a aprobat în unanimitate propunerile făcute 
şi a hotărît să le supună dezbaterii şi aprobării 
Congresului al X-lea al Partidului Comunist Ro
mân.

Plenara a examinat unele probleme legate de 
pregătirea Congresului al X-lea al partidului şi a 
adoptat hotărîri corespunzătoare. Plenara a decis 
ca lucrările Congresului să înceapă în ziua de 
6 august 1969.

La ultimul punct al ordinii de zi plenara a 
ascultat informarea tovarăşului Paul Niculescu- 
Mizil cu privire la activitatea delegaţiei Partidu
lui Comunist Român la Consfătuirea internaţio
nală a partidelor comuniste şi muncitoreşti întru
nite la Moscova în luna iunie a.c. şi a adoptat o 
hotărîre care se dă publicităţii.

In încheierea lucrărilor plenarei a luat curîntul 
tovarăşul Nicolae Ceauşescu. Arătînd că aceasta 
este ultima şedinţă plenară a Comitetului Central 
ales de Congresul al IX-lea, tovarăşul Nicolae 
Ceauşescu a subliniat intensa şi rodnica activitate 
pe care a desfăşurat-o acesta în perioada ultimilor 
patru ani, faptul că el şi-a îndeplinit cu cinste 
rolul conducător în întreaga activitate a partidu
lui, a societăţii noastre între cele două Congrese. 
Secretarul general al partidului a mulţumit mem
brilor Comitetului Central pentru activitatea de
pusă, exprimîndu-şi convingerea că şi în viitor 
vor acţiona cu perseverenţă, la locul lor de mun
că, pentru îndeplinirea sarcinilor încredinţate de 
partid, că vor lupta din toate puterile pentru în
făptuirea hotărîrilor Congresului al X-lea.

H otărîrea C . C .  a l  P . C . R .
cu privire la activitatea delegafiei Partidului 

Comunist Român la Consfătuirea internaţională 
a partidelor comuniste şi muncitoreşti

Plenara Comitetului Central a 
examinat activitatea delegaţiei 
Partidului Comunist Român la 
Consfătuirea internaţională a par
tidelor comuniste şi muncitoreşti 
întrunite la Moscova în luna iunie 
a.c. precum şi desfăşurarea lucră
rilor şi rezultatele acestei Consfă
tuiri.

Plenara aprobă în întregime ac
tivitatea depusă la Consfătuire de 
delegaţia partidului nostru condu
să de tovarăşul Nicolae Ceauşescu, 
secretar general al Comitetului 
Central al Partidului Comunist Ro
mân, activitate care a întrunit ade
ziunea unanimă şi sprijinul deplin 
al organizaţiilor de partid, al tu
turor comuniştilor, al oamenilor 
muncii din întreaga ţară. Plenara 
dă o înaltă apreciere poziţiei prin
cipiale, constructive exprimate în 
cuvîntarea şi declaraţiile tovarăşu
lui Nicolae Ceauşescu, modului în 
care delegaţia şi-a îndeplinit man
datul încredinţat de Comitetul Cen
tral, contribuţiei sale active la e- 
laborarea documentelor Consfătui
rii, la dezvoltarea relaţiilor de so
lidaritate cu partidele comuniste 
şi muncitoreşti, în spiritul încre
derii şi respectului reciproc, pe ba
za principiilor marxism-leninismu- 
lui, ale internaţionalismului prole
tar.

Cu toate că Consfătuirea nu s-a 
întrunit în cele mai bune condiţii 
— datorită divergenţelor serioase 
din mişcarea comunistă şi neparti- 
cipării unui număr de partide — 
şi în pofida unor aspecte negative 
în desfăşurarea lucrărilor relevate 
la timpul său de' delegaţia parti
dului nostru, plenara apreciază po
zitiv schimbul larg de păreri efec
tuat cu acest prilej asupra sarci
nilor mari ce stau în faţa partide
lor comuniste şi muncitoreşti în

lupta împotriva imperialismului, 
pentru apărarea intereselor vitale 
ale oamenilor muncii, precum şi 
posibilitatea care s-a oferit opiniei 
publice să. ia cunoştinţă de pozi
ţiile şi activitatea fiecărui partid.

Plenara apreciază că documen
tul principal al Consfătuirii — deşi 
cuprinde unele formulări şi apre
cieri insuficient de clare, care pot 
crea confuzii — conţine o amplă 
platformă de luptă, obiective ca
pabile să mobilizeze partidele co
muniste şi muncitoreşti, largi for
ţe sociale 'împotriva planurilor a- 
gresive ale imperialismului, a po
liticii lui de dominaţie, asuprire 
şi exploatare, pentru apărarea 
dreptului fiecărui popor de a deci
de suveran asupra propriilor desti
ne, pentru democraţie şi progres 
social, pentru pace şi securitate 
în întreaga lume. Este pozitiv că 
documentul consemnează principii
le pe baza cărora trebuie să se 
dezvolte relaţiile dintre ţările so
cialiste, dintre partidele comuniste 
şi muncitoreşti —• principiile mar- 
xism-leninismului, internaţionalis
mului proletar, respectării inde
pendenţei, egalităţii depline, nea
mestecului în treburile interne, a 
dreptului fiecărui partid de a ho
tărî de sine-stătător asupra poli
ticii interne şi externe, a întregii 
sale activităţi. Respectarea riguroa
să a tuturor acestor principii re
prezintă condiţia fundamentală 
pentru restabilirea unităţii mişcă
rii comuniste şi muncitoreşti, pen
tru unirea tuturor forţelor antiim- 
perialiste în lupta pentru pace şi 
progres social. Plenara apreciază, 
de asemenea, pozitiv că în docu
mentele adoptate nu este criticat 
sau condamnat nici un partid, că 
se subliniază necesitatea dezvoltă
rii relaţiilor de solidaritate inter-

naţionalistă între toate partidele 
frăţeşti, indiferent dacă au parti
cipat sau nu la Consfătuire.

Comitetul Centrai aprobă, cu 
rezervele exprimate în Consfătuire 
de delegaţia română, documentele 
adoptate la Consfătuirea interna
ţională a partidelor comuniste şi 
muncitoreşti, şi subliniază hotărî- 
rea sa, a întregului partid, de a 
acţiona cu fermitate pentru a con
tribui la înfăptuirea obiectivelor 
fundamentale ale luptei antiimpe- 
rialiste.

Apreciind că această Consfătuire 
poate avea un rol pozitiv în uni
rea forţelor antiimperialiste, în 
realizarea unei noi unităţi — pe 
baza principiilor înscrise în docu
mentele adoptate — între parti
dele comuniste şi muncitoreşti, ca 
partide independente şi egale în 
drepturi, plenara consideră că este 
necesar să se acţioneze cu perse
verenţă pentru normalizarea ra
porturilor din mişcarea comunistă 
şi muncitorească internaţională, în 
interesul cauzei socialismului şi 
păcii în lume.

Plenara Comitetului Central rea
firmă şi cu acest prilej hotărîrea 
Partidului Comunist Român de a 
dezvolta şi în viitor relaţii de so
lidaritate internaţionalistă, de cola
borare şi întrajutorare frăţească 
cu toate partidele comuniste şi 
muncitoreşti, de a face tot ceea ce 
depinde de el pentru întărirea u- 
nităţii mişcării comuniste şi mun
citoreşti internaţionale. Plenara 
Comitetului Central exprimă, tot
odată, hotărîrea Partidului Comu
nist Român de a dezvolta relaţiile 
de colaborare cu toate forţele de
mocratice, progresiste care luptă 
împotriva imperialismului, pentru 
pace, democraţie şi progres social.

ŞEDINŢA CONSILIULUI DE STAI
In ziua de 29 iulie a.c. a avut 

loc la Palatul Republicii şedinţa 
Consiliului de Stat, prezidată de 
tovarăşul Nicolae Ceauşescu, pre
şedintele Consiliului de Stat.

în afara membrilor Consiliului 
de Stat la şedinţă au participat, 
ca invitaţi, miniştri şi conducători 
ai altor organe centrale de stat, 
preşedinţi ai unor comisii perma
nente ale Marii Adunări Naţionale, 
reprezentanţi ai presei.

Consiliul de Stat a dezbătut şi

adoptat următoarele decrete şi ho
tărîri: decretul pentru instituirea 
medaliei „A XXV-a Aniversare a 
Eliberării Patriei“; decretul pri
vind organizarea şi funcţionarea 
Consiliului Naţional al Cercetării 
Ştiinţifice: decretul privind înfiin
ţarea, organizarea şi funcţionarea 
Consiliului Sanitar Superior; De
cretul privind organizarea eviden
ţei staţiilor de radio-emisie; hotă- 
rirea privind aprobarea Regula
mentului de funcţionare a Consi-

INFORMAŢII
.Ş tafeta  Eliberării"
În perioada aceasta, nume

roase formaţii artistice ale că
minelor culturale sínt angrenate 
în spectacole cuprinse în „Şta
feta Eliberării“. Lansată în luna 
iunie, desfăşurată pe 15 trasee, 
„Ştafeta Eliberării“ este închi
nată celei de-a 25-a aniversări 
a eliberării patriei, urmînd a se 
încheia în trei centre ale jude
ţului: Sibiu. Agnita şi Mediaş, 
în preajma zilei de 23 August. 
In această ştafetă sínt antrena
te cele mai valoroase forţe din 
mişcarea artistică de amatori a 
judeţului nostru.

m rm .i.iiu  informaţii
CO NFERINŢĂ

Azi, 30 iulie, la ora 18, 
în sala Tineretului (str. Ge
neral Magheru nr. 18), va a- 
vea loc o conferinţă Despre 
delir şi halucinaţie, din ciclul

Evoluţia gîndirii medicale în 
psihiatrie. Va vorbi dr. Ste- 
lian Rîndaşu. Expunerea va 
fi însoţită de proiecţii.

S erv ic ii g r a tu ite  p en tru  m em brii 
A utom obil C lubului R om ân

Secretarul Filialei judeţene a Automobil Clubului Român, Gheor
ghe Canciu, ne informează că între 4 şi 8 august 1969 o echipă de 
reglaje şi testări va executa gratuit aceste servicii pentru membrii 
automobil clubului. Echipa este dotată cu cele mai moderne apa
rate. Pînă la 3 august se efectuează programarea celor interesaţi.

liului Apărării Republicii Socialis
te România elaborat în temeiul 
Legii nr. 5 din 14 martie 1969 pri
vind înfiinţarea, organizarea şi 
funcţionarea Consiliului Apărării 
Republicii Socialiste România; de
cretul privind trecerea activităţii 
de constituire şi valorificare a fon
dului de stat de legume şi fructe 
de la Uniunea Naţională a Coope
rativelor Agricole de Producţie, la 
Ministerul Comerţului Interior, 
precum şi sarcinile comitetelor 
executive ale consiliilor populare 
judeţene şi al municipiului Bucu
reşti, în legătură cu această acti
vitate; decretul pentru modifica
rea Decretului nr. 60 din 18 mai 
1951 privitor la organizarea Casei 
de asigurări a avocaţilor; decretul 
pentru ratificarea de către Repu
blica Socialistă România a Con
venţiei asupra imprescriptibilităţii 
crimelor de război şi a crimelor 
contra umanităţii, adoptata de A- 
dunarea Generală a Organizaţiei 
Naţiunilor Unite la 26 noiembrie 
1968; decretul pentru ratificarea 
Convenţiei referitoare la înfiinţa
rea Centrului Internaţional de In
formare Ştiinţifică şi Tehnică; de
cretul privind ratificarea Conven
ţiei de la Berna pentru protecţia 
operelor literare şi artistice, revi
zuită şi semnată la Stockholm la 
14 iulie 1967.

Decretele şi hotărmle adoptate 
au fost în prealabil examinate şi 
avizate favorabil de comisiile per
manente de specialitate ale Marii 
Adunări Naţionale.

în continuare Consiliul de Stat 
a rezdvst probleme curente.
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Certitudini avrigene
(Urmare din pag. I)

Iii, baia populară, o i,nouă fabrică 
de sticlă“ şi multe, multe case 
noi“.

Cunoştinţa 
cu străinătatea
1 Sticlarilor din Avrig le place 
mult să spună la toată lumea lu
cruri frumoase despre fabrica lor 
nouă. Mîndria e firească. Actualul 
cincinal a însemnat pentru ei, in
tr-adevăr, o fabrică refăcută din 
temelii, noi condiţii de muncă şi 
salarii mărite. Începînd din 1965, 
în etape succesive, pe locul vechi
lor construcţii s-a ridicat zvelta 
fabrică de astăzi. S-a refăcut mai 
întîi secţia cuptoare. Un cuptor 
vană cu funcţionare continuă des
tinat producerii sticlei albe pentru 
menaj fin şi un cuptor cu oale în 
care se realizează sticla colorată. 
A urmat apoi secţia de finisare 
cu cele trei ateliere: şlefuire, gra
vură şi pictură. Dar nu numai atît. 
Paralel cu lucrările de reconstruc
ţie a fabricii, sticlarii au trecut şi 
la reprofilarea producţiei. Astăzi 
se execută la fabrica de sticlă 
Avrig articole de menaj fin, paha
re diferite din sticlă colorată şi 
albă, servicii de apă, vin, lichior, 
vaze de flori şi alte sortimente.

Privesc frumoasele vaze pentru 
flori, devenite dintr-o dată amba
sadorii meşterilor din Avrig şi ca
re peste cîteva zile vor lua dru
mul spre Austria, Anglia, Dane
marca, Statele Unite, Irak sau alte 
ţări de pe meridianele globului şi 
gîndurile mi se întorc iarăşi la 
aceia care le-au realizat. Constat 
cu uşurinţă şi bucurie că sticlarii 
din Avrig au făcut cunoştinţă cu 
străinătatea prin strădania şi ca
litatea muncii lor, care au consti
tuit excelente scrisori de recoman
dare. In fineţea paharelor, a vaze
lor cu flori, văd meşteşugul noilor 
generaţii de sticlari din Avrig, mo
delat aidoma sculpturilor.

ín treacăt
Creşterea nivelului de trai al lo

cuitorilor din Avrig e reflectată şi 
de nivelul desfacerii mărfurilor 
prin unităţile comerciale. Sínt sem
nificative în acest sens cîteva ci
fre. In 1966 s-au desfăcut către 
populaţie mărfuri în valoare de 
23 550 000, în 1967 de 25 898 000. 
în 1968 de 27 509 000, iar în acest 
an există un plan de desfacere în 
valoare de 29 480 000 lei. Se ob
servă deci o creştere a volumului 
desfacerii mărfurilor pe măsură 
ce trec anii. Asta înseamnă creşte
rea puterii de cumpărare a ţăra
nilor cooperatori, a muncitorilor şi

odată cu aceasta creşterea nivelu
lui lor de trai. Dar am văzut la 
Avrig şi cîteva lucruri neplăcute 
care nu se încadrează în ansam
blul înnoirilor de aici. Despre ce 
este vorba? Spre nemulţumirea 
micilor consumatori de prăjituri, 
cofetăria a fost „transformată“ în 
bufet. Aici se servesc băuturi al
coolice în cantităţi mari, mesele 
sínt ocupate de „amatorii de gla- 
jă“ şi în permanenţă în încăpere 
se fumează. Atîta timp cit există 
în apropiere un restaurant, n-ar fi 
bine ca unitatea de cofetărie să-şi 
păstreze menirea? Am văzut în 
plin centrul comunei oameni veniţi 
cu roşii de vînzare. Asta n-ar fi 
fost rău dacă nu s-ar fi rşezat cu 
ele în marginea drumului şi dacă 
nu le-ar fi vîndut cu un preţ tri
plu faţă de aprozar. Şi încă ceva. 
Tinerii din Avrig se plîng pe bună 
dreptate că: „Sintern singura co
mună din judeţ care nu are un 
teren de fotbal“. Este necesar ca 
organele în drept să dispună, să 
ofere un teren de antrenament şi 
amatorilor de sport din Avrig.

Pe zi ce trece Avrigul devine 
din ce în ce mai frumos. Harta 
comunei e împînzită cu clădiri şi 
case moderne. Gospodarii de aici 
sínt hotărîţi ca în geografia certi
tudinilor judeţului şi ţării, Avri
gul să figureze la un loc de cinste.

FATĂ DE SOARTA RECOLTEI!

Urmărirea parametrilor tehnologiei la panoul de comandă al instalaţiei pentru valorificarea acetonitrilului
în hala instalaţii piloţi a Institutului „Chimigaz“ Mediaş

Strîngerea la timp şi fără pier
deri a recoltei de cereale consti
tuie în aceste zile cea mai strin
gentă problemă în agricultură. Se 
cere deci un efort susţinut din par
tea tuturor lucrătorilor de pe o- 
goare, o temeinică organizare a 
activităţii în fiecare unitate, înţe- 
legînd prin aceasta folosirea la în
treaga capacitate a tractoarelor, 
combinelor şi a celorlalte mijloace 
afectate recoltării păioaselor.

Specialiştii din majoritatea coo
perativelor agricole de producţie, 
înţelegînd acest lucru, controlea
ză zilnic tarlalele, se preocupă, îm
preună cu preşedinţii şi brigadie
rii de mobilizarea membrilor coo
peratori la lucru, iar combinele şi 
secerătorile au intrat masiv în la
nuri. Unităţi în care lucrările de 
recoltare poartă amprenta unei bu
ne organizări a muncii sínt şi cele 
din Arpaşu de Jos, Axente Sever, 
Cristian, Laslea, Micăsasa, Miercu
rea Sibiului, Slimnic, Şeica Mică 
unde recoltatul griului se află în- 
tr-un stadiu mai avansat.

Realizările de pînă acum vin să 
confirme o rodnică activitate şi în 
cooperativa agricolă de producţie 
din Apoldu de Sus. Din cele 241 
hectare cu grîu am recoltat cu 
combinele — 73. Astăzi (luni) pînă 
la căderea ploii am lucrat cu 3 
combine în „Zăpodie“. Dar noi nu 
ne limităm numai la combine — 
ne spune preşedintele cooperativei, 
loan Kirr. Pe terenurile acciden
tate şi puternic îmburuienite am 
intrat la strînsul recoltei cu coa
sele. Din brigada I condusă de loan 
Fusoi au fost în „Hins“ 12 echipe. 
Si din brigada a Il-a condusă de 
Gheorghe Mătz au fost la cîmp as
tăzi 8 echipe. Fiecare dintre aces
tea a secerat griul de pe 25—30 
ari, încît pînă la această oră noi 
avem recoltate manual peste 12 
hectare cu grîu.

Aceeaşi atenţie li se acordă la 
C.A.P. Apoldu de Jos şi celorlalte 
lucrări: eliberării terenului de paie 
şi executării arăturilor pentru în- 
sămînţarea de culturi duble.

Dorinţa de a încheia în condiţii 
optime strînsul recoltei ar trebui 

. să fie evidentă şi în cooperativele 
agricole de producţie din Orlat şi 
Săcel. La Orlat, bunăoară, în lanu
rile cu grîu se aflau la recoltat 4 
combine. Ritmul în care se desfă
şura însă această lucrare lăsa să 
se întrevadă că dorinţa conducerii 
unităţii nu avea şi un suport teh-
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P u n c t de alimen
tare energetic
Un colectiv de proiectanţi 

de la întreprinderea de re
ţele electrice Sibiu a elabo
rat un proiect de execuţie 
pentru punctul de alimen
tare energetic P.A.V. Sibiu, 

P.A.V. Sibiu, amplasat în 
cartierul Hipodrom din mu
nicipiul Sibiu, se construieşte 
în scopul îmbunătăţirii dis
tribuţiei de energie electrică 
în acest cartier în plină dez
voltare edilitară.

în magazine
I.C.S. Metalo-chimice Si

biu, ne informează că în a- 
ceste zile au intrat în maga
zine cantităţi sporite de te
levizoare „Miraj“, „Venus“ şi 
„Orion“, aparate de radio, pi- 
eupuri, niagnetofoane şi ma
şini de spălat Alba-lux. De 
asemenea, s-a primit un bo
gat sortiment de articole de 
porţelan din Bulgaria. S-au 
completat şi depozitele de 
mobilă cu articole pentru 
copii.

nie şi organizatoric suficient de pu
ternic pentru a da impulsul nece
sar lucrărilor. De sîmbătă, de cînd 
a început secerişul griului (orzul 
de pe cele 50 hectare a fost recol
tat) şi pînă luni seara abia că s-au 
realizat 18 hectare. Combinele lu
crau cu o capacitate redusă. Ori, 
aici mai era de strîns recolta de 
grîu de pe circa 180 hectare. Fac
torii de răspundere erau totuşi în
credinţaţi că pînă la 15 august 
griul va fi în magazie. Un termen 
care dă naştere la echivoc deoare
ce conducerea unităţii se ocupă în 
prea mică măsură de buna orga
nizare a activităţii. Afirmaţia este 
confirmată şi de faotul că nieî ce
lelalte lucrări — eliberarea terenu
rilor de paie şi executarea arături
lor — nu se bucură de o mai mare 
atenţie.

Pe lîngă cele 5 combine, la Săcel 
se afla în cîmp un mare număr 
de cooperatori, mulţi dintre ei cu 
atelajele la transportul recoltei şi 
a paielor. Ni s-au dat şi nume de 
mecanizatori fruntaşi: Gheorghe 
Idu, Nicolae Lepşea şi loan Vîstraş. 
Totuşi unele măsuri pentru impul
sionarea lucrărilor de recoltare se 
impun şi aici. In condiţiile acestui 
an, oricît s-ar zbate aceşti mecani
zatori ei nu vor putea aduna la 
timp recolta. Mai mult de 70 la 
sută din grîu este puternic îmbu- 
ruienit. Mai cu seamă cele 35 hec
tare din „Gruieţi“. Ar fi, credem, 
cel mai indicat dacă pe aceste su
prafeţe s-ar intra de îndată cu se
cerătorile mecanice şi cu coasele. 
Şeful secţiei T.M.A. este dispus să 
echipeze imediat un tractor cu 
secerătoare. Preşedintele unităţii, 
loan Radu, ne spunea că tot ma
nual a fost recoltat şi orzul şi că 
lucrarea s-a desfăşurat în bune 
condiţiuni. Iată un motiv în plus 
să se procedeze întocmai şi cu la
nurile de grîu mai îmburuienite.

Se atrage din nou atenţia tutu
ror conducerilor unităţilor agricole 
ale judeţului că este de datoria 
lor să ia urgente măsuri pentru a 
imprima un ritm susţinut lucră
rilor de recoltare. Se impune cu 
atît mai mult acest lucru cu cît 
timpul a început să se înrăută
ţească din nou. Totodată să nu se 
scape din vedere nici celelalte lu
crări la ordinea zilei. Să facem 
totul pentru ca belşugul holdelor 
să se afle cît mai grabnic în ham
bare.

P. BADEA 
s s b »  m a  fe.
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Azi» p e  s ta d io n u l  M e ta lu l

Două interesante partide 
amicale de fotbal

,Cupa Tineretului! de la sate"

ju d e ţu l  S ib iu  ş i - a  d e s e m n a t  cam pion ii
Şcoala sportivă Sibiu — 

C.K.D. Slany
C.S.M. Sibiu — Industria sîrmei 

Cîmpia Turzii

începînd de la ora 16,30, stadio
nul Metalul din Sibiu programea
ză un interesant cuplaj fotbalistic. 
In deschidere, partida internaţio
nală amicală dintre echipa Şcolii 
sportive Sibiu şi formaţia de ju
niori din R.S. Cehoslovacă, C.K.D 
Slany şi, în „meci vedetă“, con
fruntarea mult aşteptată de publi
cul sibian, dintre C.S.M. Sibiu şi 
Industria sîrmei Cîmpia Turzii.

Reamintim cititorilor ziarului 
nostru că ambele formaţii sibiene 
care evoluează astăzi au susţinui 
duminică două întîlniri din care 
au ieşit învinse. Este vorba de par
tida disputată la Sibiu între Şcoa
la sportivă din localitate şi C.K.D. 
Slany, cîştigată cu 2—1 de for

maţia oaspete şi de întîlnirea din 
„Cupa de vară“ de la Copşa Mică, 
pierdută de fotbaliştii de la C.S.M. 
Sibiu cu acelaşi scor, de 2—1. Aşa
dar, cele două partide de după- 
amiază contează ca o revanşă pe 
care fotbaliştii sibieni trebuie să 
o realizeze în faţa propriului pu
blic, indiferent dacă, în cazul 
C.S.M.-ului, nu mai este vorba 
despre aceeaşi parteneră de joc.

Spuneam că publicul sibian aş
teaptă cu mult interes să-şi vadă 
echipa favorită „la lucru“ deoare
ce această partidă este prima dis
putată în Sibiu de la încheierea 
ediţiei 1968—1969 a campionatu
lui naţional de fotbal. Se adaugă, 
de asemenea, un plus de interes 
faţă de clementele tinere, proaspăt 
promovate în formaţie, care, nu ne 
îndoim, vor încerca să justifice în
crederea ce li se acordă.

VIOREL CUCU

Din iniţiativa Comitetului Cen
tral al U.T.C. şi în colaborare cu 
Consiliul Naţional pentru Educaţie 
Fizică şi Sport s-a instituit „Cupa 
tineretului de la sate“ — compe
tiţie cu caracter de masă, destinată 
sportivilor din comunele şi satele 
patriei.

Răspunzînd entuziast chemării 
la întrecere în sport, tinerii din 
judeţul Sibiu s-au întrecut în faze 
succesive, într-o competiţie de am
ploare, care a antrenat un număr 
impresionant de participanţi. Sîm
bătă şi duminică stadioanele, ce
lelalte baze sportive din munici
piul Sibiu au găzduit întrecerile 
finalei judeţene a „Cupei tineretu
lui de la sate“. Au fost desemnate, 
în cadrul - unor pasionante între
ceri, echipele şi sportivii care vor 
reprezenta judeţul Sibiu în faza 

'de zonă şi în marea finală de la 
Bucureşti — programată în preaj
ma zilei de 23 August.

Iată formaţiile şi sportivii cam
pioni ai judeţului Sibiu, în ediţia

TIMPUL
Soarele ră sa re  la  5 h  şi 00 m  şi a 

p u n e  la 19 h  şl 43 m. V rem e uşor 
in stab ilă  cu ce ru l sch im bă to r, te m 
p o ra r  acoperit. V or cădea  averse  lo
ca le  de ploaie în so ţite  de descărcări 
electrice. V în tu l v a  su fla  d in sec
to ru l estic. M inim ele vor f i cuprinse 
în tre  12 şl 14 g rad e  ia r  m axim ele 
în tre  22 şi 25 grade.

' 'AGNITA:  8 MAI: Marele  şarpe 
(orele 10,00: 16.00; 18,00 şl 20,00).

D U M BRĂVEN I:  7 NOIEMBRIE:
F e ldm areşa îa  (orele 18.00 şi 20,00).

APOLDU DE SUS: Jurnalul  unei  
femei  în  alb  (orele 17,00 şi 19.00).

B A Z N A  BÄ1: Ultimul vo ievod  lő
réié 17,00 şi 19,00).

OCNA SIBIULUI: Nikolai Haumann  
(orele, 17,00 şi 19,00).

TELEVIZIUNE
10,00 L im ba franceză  (reluare).
10,25 Z ilele d ram atu rg ie i rom âneşti. 

Spectacolul de te a tru  „Apus de 
soare* de B arbu Ş tefănescu  
D elavrancea.

11.35 înch id erea  em isiunii de d im i
neaţă .

37,30 B uletin  de ştiri.
17.35 L um ea copiilor.

CINEMA
SIBIU:  PACEA: S tră in  în  casă

(orele 9,00; 11,30; 14,00; 16,30; 19,00 »1 
21,00); ARTA: Prim ul  învă ţă tor  (ore
le  10,00; 12,00; 14,30; 16.30; 18,30; 20,30). 
TINERETULUI: Tarzan , om ul jungle i  
(orele 10,00; 12,00; 14,30; 16,30; 18,30; 
20,30).

MEDIAŞ:  PROGRESUL: N eîm blîn- 
zi ta  Angelica  (orele 9.00: 11,15; 14.00; 
16.30; 19,00; 21,15). T IN ERETU LU I: 
Pipele  (orele 10.00; 16.30; 18.30: 20,30). 
UNIREA: Hombre  (orele 10 00; 16.00;
18.00 şl 20 00)

C ISNAD IE: POPULA R: Pensiune  
pentru  holte i  (orele 11,00; 14,00; 16,00;
18.00 şi 20,00).

17.50 S tudioul şcolarilor.
18,20 Dialog cu te lespecta to rii.
18,45 T rib u n a  econom ică.
19,15 „T inereţe  ani de a u r“.
19.30 T e le ju rn a lu l de seară.

B ule tin  m eteorologic.
20,00 T ele-c inem ateca: „Soarta  unu i 

om*'.
21,35 R eflecto r.
21.50 De la  opere tă  la m uzică uşoară. 

M icro-rec ita l C onstan ţa  Cîm- 
peanu .

22,10 T e le iu rnalu l de noap te  şi bu le 
tin u l m eteorologic .

22.30 în tîln ire a  de atle tism : E uropa— 
A m erica.

T  în ch id e rea  em isiunii.

EXPOZIŢII
M uzeul B ru k en th a l găzduieşte  „Ex

poziţia de a rtă  populară  norvegiană** 
organ iza tă  pe baza aco rd u rilo r cu l
tu ra le  d in tre  R om ânia şl N orvegia. 
V izitarea se poate  face  conform  p ro 
g ram ulu i m uzeului.

MUZEE

Jam es Mason şi Ian Ogilvy în film ul „Străin în casă"

M uzeul B ru k en th a l cu: Expoziţia 
p erm an en tă  d in „Turnul s fa tu lu i“. 
Muzeul tehnicii populare  din D um 
brava S ibiului. P rogram  de v izitare 
orele  10.00—18,00.

P a la tu l B ru k en th a l cu „G aleria de 
a rtă  Brukenthal**»

J

1969 a „Cupei tineretului de la
sate“ :

Atletism: 100 m plat, juniori —
Ion Fărcaş, Dirlos, 12,3; seniori — 
Ion Dumitrescu, Miercurea, 12,3; 
junioare — Nadia Grecescu, Şeica 
Mare, 14,9; 500 m plat, junioare — 
Ana Tăbăcaru, Biertan, 1,36,3; 
800 m plat, juniori — Toader Mo
han, Miercurea, 2,15,2; seniori — 
Ion Dumitrescu, Miercurea, 2,14,6; 
junioare — Maria Plăioşu, Bier
tan, 3,17,6; 300 m plat, seniori — 
Ion Plăiaşu, Biertan, 1,12,00; înăl
ţime, juniori — Ion Farcaş, Dîr- 
los, 1,45 m; seniori — Ion Precup, 
Biertan, 1,40 m; săritura în lun
gime, juniori — Nicolae Porumb, 
Tălmaciu, 5,34 m; seniori — Eu
gen Frăţilă, Şeica Mare, 5,41 m; 
junioare — Margareta Orbán, Bier
tan, 4,07 m; senioare — Aline 
Ligner, Miercurea, 3,52 m; greu
tate, junioare — Sofia Sadler, 
Miercurea, 8,60 m; senioare — Ma
ria Plăcaş, Biertan, 8,76; juniori — 
Alfred Ungar, Dîrlos, 11,72 m; se
niori — Ion Vulcu, Miercurea, 
9,58 m; ştafeta 4x100 m, junioa
re — Şeica Mare, 1,01,1; seniori — 
Miercurea 54,4; juniori — Mier
curea, 52,2; senioare — Miercurea, 
1,13,2.

Fotbal: pentru locurile I—II: 
Tălmaciu — Dîrlos 1—0; pentru 
locurile III—IV: Retiş — Nocrîch 
2—1.

Oină: locul I, Oltul—Turnu Ro
şu, 12 puncte, locul II, Recolta — 
Apoldu de Sus, 8 puncte, locul III, 
Recolta — Alămor, 4 puncte.

Ciclism, 10 km, seniori — Mihai 
Bart, Slimnic; 4 km senioare — 
Galina Tatu, Slimnic.

Handbal, fete — Tălmaciu — 
Miercurea: 3—3; băieţi — Arpa- 
,'Uj de^Jos — Biertan: 18—14..

Volei, băieţi — Micăsasa —- Ar
paşu de Jos: 3—2; fete — Miercu
rea — Slimnic 2—0.

Trîntă, categ. 55 kg — Octavian 
Bodi, Slimnic; categ. 61 kg — Va
sile Hila, Şeica Mare; categ. 68 
kg — Lazăr Samoilă, Alămor; ca
tegoria 76 kg — Ion Dumitrescu, 
Miercurea, peste 84 kg — Torna 
Welter, Ruşi.

Clasamentul general pe comune:
Biertan, Miercurea, Şeica Mare.

Sîmbătă şi duminică vor avea 
loc la Sibiu fazele de zonă la volei

Uzina de piese auto Sibiu
ANGAJEAZĂ*
un număr nelimitat d e strungari, 
lăcătuşi şi muncitori necalificati 
pentru şc o a la  de strungari

Direcţia regională 
C.F.R. Braşov

A N U N J Ä
ţinerea unui concurs de admitere pentru şcoala de şefi 
de echipă pentru construcţia şi întreţinerea căii ferate, 
la data de 11 august 1969, la Grupul şcolar C.F.R'. Bra
şov, str. Karl Marx nr. 32.

Se admit candidaţi care îndeplinesc următoarele con
diţii:

Studii: liceul teoretic sau şcoli echivalente precum şi 
absolvenţi ai şcolii profesionale de ucenici în 
specialitatea construcţii sau metalurgie.

Vîrsta: 20—40 ani.
Şcoala are durata de 6 Tuni.
Pe timpul şcolii, elevii primesc bursă de 700 lei, 

manuale, rechizite, cazare gratuită şi masă la cantină 
contra cost.

Absolvenţii beneficiază de 24 nermise de călătorie 
gratuită pe C.F.R., uniforme şi echipament de protecţie.

Cererile de înscriere, însoţite de actele de naştere şi 
studii în original, se depun la Secţia L 4 Sibiu pînă la 
data de 5 august 1969.

Cereţi stofe
i

din produsele 
noasfre

— calitate superioară
— sortiment bogat 

de stofe bărbăteşti
— în desene şi culori 

variate
— sortiment nou 

pentru sezonul de 
primăvară şi vară

De vînzare la toate
magazinele I.C.S.T.I., 

I.I.S. „Libertatea“ 
Sibiu S T O F E  F IN E

C. A. P. Racovifa 
judeţul Sibiu

livrează la cerere ceară de albine (disponibilă cantitatea de 
500 kg).

Cei interesaţi vor trimite comenzi la adresa de mai sus.

întreprinderea pentru 
omogenizarea mierii Sibiu
strada Abatorului nr. 2, angajează prin concurs o dactilografă 
în condiţiile H.C.M.-ului nr. 1603/1958. Informaţii la telefon 
1 39 34.

Uzina de reparaţii Sibiu
strada Constituţiei nr. 23, telefon 1 20 26, angajează urgent:

— un şef depozit
— un magaziner
— doi sculeri S.D.V. (matriţeri)
— sudori electrici şi autogeni
— muncitori necalificaţi
— un şofer.

/  Ä

Cooperativa „îmbrăcă
mintea" Sibiu

Piaţa Republicii nr. 2, anunţă ocuparea prin concurs a două 
posturi de casieri pentru unităţi operative.

Studii necesare: şcoala medie.
informaţii suplimentare se pot primi zilnic la sediul cooperati
vei, între orele 7—9, Ia serviciul personal-învăţămînt.

şi oină.
JLIE IONESCU. roresp

Schimb de locuinţă Deva—Sibiu. Cedez apartament in bloc. Doresc 
asemănător Sibiu. Informaţii telefon 26 63 Deva,

\
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Pe marginea dezbaterii cifrelor de plan pe 1970

Efervescenta zilelor
9

ce le trăim
r Sîntem părtaşii unor zile minu
nate, a unor zile în care prin ma
rile progrese ale poporului nostru 
putem ocupa un loc bine determi
nat în faţa omenirii. Deşi angaja
mentele se înfăptuiesc, deşi bu
chetul de succese închinat aniver
sării Congresului e tot mai mare, 
atenţia comitetelor de direcţie din 
întreprinderi este îndreptată şi a- 
supra importantelor sarcini ce le 
stau în faţă în ultimul an al cin
cinalului actual.

„Nu ne putem gîndi numai la 
ziua de azi. Ziua ce vine mîine 
trebuie pregătită, trebuie aştepta
tă aşa cum se cuvine pentru ca 
ziua de poimîine să fie şi mai 
bine concepută“. Sínt cuvintele to
varăşului Karlheinz Reschner, se
cretar al Comitetului municipal de 
partid Sibiu, rostite la întîlnirea 
din zilele trecute a salariaţilor 
Uzinei mecanice din Sibiu, con
sacrată dezbaterii cifrelor de plan 
pe anul 1970.

Dintr-o succintă prezentare a 
principalilor indicatori de plan re
zultă că producţia globală a aces
tei uzine va creşte în 1970 cu 23,4 
la sută, producţia marfă cu 22,5 
la sută, productivitatea muncii pe 
salariat de la 78 000 lei la 97 000 
lei. Totodată uzinei îi revine sar
cina de a reduce cheltuielile de 
producţie cu 29 lei pe mia de lei 
producţie marfă, iar sarcina la ex
port va creşte cu 14 la sută faţă 
de 1969.

Toate acestea vor trebui să 
concure la obţinerea unui benefi
ciu de aproape 25 milioane lei.

In luările de cuvînt ale partici
panţilor se propun măsuri noi pen
tru realizarea sarcinilor ce le stau 
în faţă; se iau angajamente. Deşi 
volumul de producţie va cunoaşte 
o creştere însemnată, numărul de 
salariaţi rămîne constant. Rezultă 
deci că productivităţii muncii i s-a 
acordat importanţa cuvenită.

In direcţia realizării unei creş
teri a productivităţii muncii, par
ticipanţii au abordat problema or
ganizării raţionale a procesului de 
producţie, în special referindu-se 
las organizarea locurilor de muncă, 
îmbunătăţirea indicelui de utili
zare a forţei de muncă, care- să a- 
jungă la cel puţin 97 la sută, lu
cru posibil prin reducerea absen
ţelor nemotivate şi a întîrzierilor, 
o aprovizionare ritmică, completă 
şi cu materiale la dimensiuni co
respunzătoare etc.

In acelaşi timp s-au făcut pro
puneri privind reducerea cheltuie
lilor materiale de producţie prin 
reducerea adaosului de prelucrare, 
perfecţionarea tehnologiilor, extin
derea elementelor tipizate.

Rind pe rînd, specialiştii, repre
zentanţi ai secţiilor şi comparti
mentelor uzinei aduc în discuţie o 
serie de aspecte de care se lovesc 
în activitatea practică. Din noianul 
de probleme ridicate am reţinut 
cîteva propuneri, printre care: or
ganizarea şi perfectarea de către 
minister a unor colaborări, care 
vor duce la evitarea ştrangulări
lor; proiectarea să se facă pe plan 
intern în funcţie de specificul uzi
nei; constituirea unei grupe de au- 
todotare; reducerea numărului de 
muncitori auxiliari, utilizarea ra
ţională a personalului T.A., ini

ţierea unui curs de ridicarea cali
ficării etc.

„Deşi obiectivele anului 1970 — 
finalizarea lucrărilor de investiţii, 
realizarea sarcinii de export, re
ducerea costurilor de producţie, 
creşterea productivităţii muncii 
etc. — sint destul de multe şi ma
jore, pregătirea de produse noi şi 
competitive pe piaţa externă — 
spunea inginerul Vasile Vasú, di
rectorul uzinei — se află în aten
ţia noastră cu scopul de a obţine 
o eficienţă economică cit mai echi
tabilă, demonstrînd astfel ataşa
mentul nostru pentru cei care ne-au 
acordat investiţiile — pentru con
ducerea de partid şi de stat“.

La realizarea indicatorilor ce 
stau în faţa întreprinderii, o con
tribuţie însemnată o va aduce şi 
organizaţia U.T.C. Aceasta o de

monstrează propunerile secretaru
lui comitetului U.T.G., Constantin 
Teodor eseu, privitoare la întărirea 
disciplinei în muncă şi angajamen
tul de a se efectua ore de muncă 
patriotică pentru ca constructorul 
să dea mai devreme în funcţiune 
obiectivele în curs de realizare.

O multitudine de probleme, o 
multitudine de soluţii. Aceasta a 
fost atmosfera în care s-a desfă
şurat dezbaterea cifrelor de plan 
pe 1970.

Dar dezbaterea nu s-a terminat 
odată cu încheierea şedinţei. Pre
lucrarea în continuare pînă la ni
velul secţiilor a acestor indicatori, 
propunerile valoroase ce vor veni 
din partea muncitorilor, a tuturor 
salariaţilor, vor aduce serioase îm
bunătăţiri planului de măsuri teh- 
nico-organizatorice. Aceasta oferă 
certitudinea că sarcinile de plan 
pe 1970 se vor realiza.
í VASILE JUNE

CjjFJLm

CELE TREI PARCE
Străin în casă, producţie a stu

diourilor engleze, este o reuşită 
incontestabilă a genului „pol icier“ 
şi cele trei Parce, care i-au hără
zit o soartă ferice, se numesc 
Georges Simenon, James Mason şi 
Geraldine Chaplin, iar Optimus 
Maximus e întruchipat de regizo
rul Pierre Rouve. O astfel de par
ticipare întăreşte forţa de seduc
ţie a afişului şi o face cinstit, în- 
trucît vizionarea satisface deplin.

Hotărîtor pentru lucrurile bune 
pe care le conţine această alcă
tuire cinematografică se dovedeş
te scenariul, ceea ce, bineînţeles, 
nu e totul, chiar dacă aparţine u- 
nui maestru al genului, Georges 
Simenon. O dovadă — legile spe
cifice ale filmelor T.V. nu contea
ză aci — o constituie serialul Mai- 
gret cu care televiziunea ne-a în
tristat consecvent, oferindu-ne nici 
cel puţin o atmosferă şi un co
misar convertiţi britanic, ci doar 
o atmosferă şi un comisar anodini. 
Deosebirea este că scenariul fil
mului Străin în casă este servit
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Măsurători pe sistemele de curenţi purtători în cadrul staţie! de frecvenţă a Oficiului municipal de poştă şi
telecomunicaţii Sibiu

Foto: FR. NUSS

De la Ministerul Învăţămîntuiui

artistic la un nivel de calitate cu 
nimio mai prejos, cu o permanen
ţă profesională remarcabilă, ceea 
ce face ca filmul să nu fisureze, 
să capete un contur închegat, rit
mat fără efort, articulat armonios 
fără obstinare. Performanţă cu atît 
mai valoroasă cu cît dificultăţile 
unui film în care întilnim sonda
jul psihologic, tehnica anchetei şi 
a suspens-ului poliţist, pindesc un 
prilej nimerit pentru a se răzbuna 
pe creatorul neinspirat.

Străin în casă porneşte de la 
conflictul dintre generaţii, mai 
precis dintre bătrînul judecător 
John Sawyer retras în lumea sa, 
cu lecturile, cu alcoolul, cu melo
diile sale nostalgice, şi fiica sa 
Angela Sawyer, al cărei mod de 
viaţă, tipic unui anume tineret, 
tatăl său îl repudiază. Mai grav, 
nu-1 interesează. Relaţiile dintre 
cei angrenaţi în acţiune sínt în
delung rodate, au primit un fel de 
stabilitate solidă, fiecare profesînd 
un mod de viaţă de care este con
vins sau căruia nu poate să i se 
smulgă. Trebuie ceva deosebit pen
tru ca lipsa comunicării dintre 
părţi să se spulbere. Intr-adevăr, 
descoperirea unui cadavru precipi
tă apele unor existenţe tumultuoase 
sau mic burgheze. Faptul, încor- 
porînd aspecte dintre cele mai sub
tile, îl determină pe Sawyer să 
renunţe la însingurare şi, sub 
aparenţa unei detracări inofensi
ve, să-şi mobilizeze, ca în tinere
ţe, o inteligenţă latentă dar sigură 
şi implacabilă ca acuzarea pe care 
o aduce asasinului.

Cele trei Parce despre care vor
beam la început aduc, în primul 
rînd, frumoasele lor daruri: Sime
non, autoritatea personală în con
strucţia unui text cu profunzimi 
analitice, purtînd marca celei mai 
serioase literaturi; James Mason 
degajă un fior dramatic apăsat, de 
cea mai emoţionantă calitate, proas
pătă în memorie din filmul lui 
Bardem Pianele mecanice; Geral
dine Chaplin pare să fi moştenit 
disponibilitatea lui Chariot pentru 
fineţea şi diversitatea interpretă
rii. Şi mai aduc, pe lîngă frumoa
sele lor daruri, capacitatea de a şi 
le fuziona într-o operă cinemato
grafică excelentă.

însemnare

Reluarea activităţii 
cenaclului lite ra r sibian

RAREŞ CORNEA

Sîntem în preajma unui mo
ment, mult aşteptat de altfel, 
de o importanţă aparte pentru 
viaţa cultural-literară a Sibiu
lui. După amînări fără scadenţă 
reală, s-a înlăturat şi ultima in
vocaţie justificativă: cenaclul a 
primit sediu propriu, aşa îneît 
acum se va constitui organiza
toric şi lucrativ cu temeinicie. 
Acest moment, să fim drepţi, 
l-am aşteptat de multă vreme. 
Numai faptul că între timp a 
existat o viaţă scriitoricească lo
cală destul de animată (dovadă 
prezenţa multor condeieri si- 
bieni în publicistica de specia
litate şi cotidiană) a putut a- 
vansa un paleativ nemulţumi
rii noastre. Oricum, salutăm cu 
bucurie acest moment, al re
luării serioase şi ferme a unei 
activităţi cenaculare riguros or
ganizate, eficiente pe planul pe
dagogiei literare, cu roade evi
dente în impulsionarea tuturor 
talentelor locale înspre un ni
vel al lucrărilor demn de exi
genţa circuitului naţional.

Ştim cu toţii, că de la Sibiu 
se aşteaptă numai lucruri deo
sebite, trădînd un gust acut al 
frumosului. Este oraşul în care 
vechi şi adînci tradiţii literare 
s-au clădit spre a intra defini
tiv în istoria spiritualităţii ro
mâneşti, este oraşul în care stă
ruie, poate mai mult decît în 
alte părţi, un duh al plăsmui
rilor ca o pecete de ^distincţie 
intelectuală. Este oraşul cintafe 
de Blaga şi Radu Stanca, aceşti 
rapsozi puri ai Poeziei, oraşul 
care se mîndreşte cu frumoase 
realizări pe tărîmul culturii, în 
zilele noastre.

Pentru toate acestea, noi sîn
tem datori să ridicăm mereu 
valoarea creaţiei literare loca
le, pe toate căile posibile. 
Existenţa unei „şcoli“ literare, 
care este cenaclul, se adaugă 
cu necesitatea celorlalte forme 
pe care le îmbracă frumosul în
corporat in slove. Aşteptăm de 
la reorganizarea cenaclului, a- 
ceastă formă a travaliului lite
rar direct şi imediat, o mai ma
sivă şi mai selectivă contribu
ţie la afirmarea tot mai stabilă 
a grupului de scriitori locali, a 
tinerilor care au ceva de spus, 
dar care trebuie să-şi aleagă şi 
să-şi găsească uneltele potrivite. 
Este demn de remarcat faptul că 
în Sibiu există numeroşi tine
ri, de cele mai diferite profesii, 
care simt chemări în suflet pen

tru această emoţionantă cale de 
comunicare cu semenii. Există 
în Sibiu o masă largă de inte
lectuali bine pregătiţi, care pot 
întreţine o atmosferă de efer
vescenţă a spiritului creator. In 
întîmpinarea tuturor acestora, 
trebuie să venim cu o formă de 
„Symposion“ (în înţeles etimo
logic) pe măsură.

Va trebui să depunem toate 
eforturile pentru stabilirea unui 
climat stimulativ, de sinceră în
ţelegere, să aşezăm întreaga 
noastră capacitate ţa temelia 
idealului de reprezentare dem
nă, impresionantă, a Sibiului în 
cîmpul vast şi elevat al litere
lor române de astăzi. Dorinţa 
tuturor este să fie hotărît de
păşite orice vanităţi extra-lite- 
rare, să se aibă în vedere nu
mai şi numai calitatea contri
buţiei literare (poezie, proză, 
critică, teatru etc.) a fiecăruia, 
apilcînd creator un precept ma- 
iorescian care viza opera şi nu 
persoana. Sugestia noastră mer
ge înspre ideea cimentării, pe 
criterii adecvate, a frontului 
scriitoricesc local, aceasta fiind 
singura bază trainică a unor 
spectaculoase împliniri, în care 
avem încredere.

Pentru ca cenaclul nostru să 
fie armonios asimilat exigenţei 
circuitului literar românesc de 
astăzi, este necesară o continuă 
ridicare intelectuală şi o con
tinuă perfecţionare a mijloace
lor expresive ale membrilor ce- 
naclişti. Fiecare dintre noi sîn
tem datori faţă de bunul mers 
al cenaclului, fiecare trebuie să 
contribuim cu toate forţele la 
creşterea rapidă a prestigiului 
său. Nivelul discuţiilor teoretice 
şi competenţa dezbaterilor pro
fesionale vor indica sensibil 
gradul participării nemijlocite 
a fiecăruia. In dinamica vieţii 
spirituale actuale, criteriul su
prem de afirmare sau sancţio
nare este cel valoric, neexistînd 
statutele unor exercitări de 
drept, tradiţionale.

In ceea ce ne priveşte pe plan 
redacţional, aşteptăm cu o deo
sebită bucurie lucrări tot mal 
bune ale scriitorilor sibieni (şi 
sîntem convinşi că cenaclul va 
face să sporească numărul a- 
cestora), pe care să le publicăm 
atît în pagina săptămînală „Tri
buna literară şi artistică“, cit şi 
în suplimentul „Arcade“.

TITU POPESCU

Pentru a veni în sprijinul absolvenţilor liceului 
de cultură generală care nu au obţinut exame
nul de bacalaureat şi au depăşit termenul de 5 
ani de la absolvire, sau au susţinut acest examen 
de trei ori. fără să-l promoveze, Ministerul în- 
văţămîntului a aprobat înscrierea acestora în cla
sa a XH-a pentru anul şcolar 1969—1970 la în- 
văţămîntul fără frecvenţă.

înscrierea absolvenţilor pentru repetarea ulti
mei clase de liceu se face pînă la 1 octombrie

1969, la secţia pe care au urmat-o în liceu. Per
soanele care au absolvit şcoala în perioada cînd 
liceul nu era împărţit pe secţii — reală şi uma
nistă (1954—1959) — se pot înscrie la secţia pe 
care o doresc.

După promovarea clasei a Xll-a, absolvenţii 
vor putea susţine examenul de bacalaureat potri
vit prevederilor regulamentului de funcţionare a 
şcolilor de cultură generală.

Oameni şi cifre
(Urmare din pag. 1)

în calitate de bun coordonator şi 
organizator al procesului de pro
ducţie, comunistul Weimann ne 
spune că prin amplasarea noii hale 
de cositorie şi prin condiţiile de 
muncă corespunzătoare ce le sínt 
oferite muncitorilor s-a lichidat 
pentru totdeauna nocivitatea ce 
domnea aici. Acum, topirea se face

cu încălzire electrică, muncitorii 
beneficiind de o ventilaţie cores
punzătoare. Acest lucru s-a resim
ţit în creşterea productivităţii cu 
20 000 bucăţi tacîmuri cositorite 
lunar în plus faţă de vechiul ate
lier.

Prezenţa comunistului o simţim 
şi la forjori. Alois Rengheş mereu 
preocupat, chiar şi de cele mai
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Un „campionat“ al tergiversărilor
®  O  istorie despre cum „se-adună" uneori 
4-5 organe..., © despre cum se construieşte 
o şcoală în . . .  ani, ®  despre cum se pasează 
(frumos) răspunderea, ® despre cum se face 
. . .  un meci de box la Păuca sau © ...p e  te
ren, de dimineafă, Solomon şi Neafă

Secvenţă din ansamblul noilor con
strucţii ale cartierului Hipodrom 

din Sibiu

A început, istoria, pe vremea 
cînd Păuca era parte integrantă a 
fostului raion Sebeş. „Istoria“ se 
numeşte construirea unui local de 
şcoală pe care cei mici îl aşteptau 
să !e adăpostească zborul cotidian 
spre lumina strînsă între coperţi 
de carte. La 15 septembrie 1968, 
după plan, două săli de clasă tre
buiau să-şi primească gălăgioşii 
locatari. S-a întîmplat că planul 
a rămas plan, iar gălăgioşii şi-au 
strămutat, pentru o iarnă-primă- 
vară. neastîmparul în căminul cul
tural, în lipsă de altceva şi neîn- 
căpînd altundeva. Dar, toate-s bu
ne cînd se termină cu bine. Nu
mai că. . Numai că şcoala din Pău
ca e şi la această oră tot simplu 
zid şi există şanse să rămînă ca-n 
balada lui Manole meşterul. Dacă 
nu njmva se va face o cotitură...

Întrînd în meandrele generatoare 
de încurcături şi tergiversări să 
dăm cuvîntul participanţilor la 
„colocviu“:

Gbeorghe Rău, secretarul comi
tetului comunal de partid Păuca: 
„Am moştenit construcţia în sta
diul de .. fundaţie. Trebuia să dăm. 
la 15 septembrie 1968, două săli 
de clasă. Nu le-am dat şi două 
clase de elevi au învăţat în cămin. 
Devizul prevedea lemn fasonat.

Cum nu ni s-a putut da, am pri
mit repartizare pentru a-1 ridica 
de la Ocolul silvic Tălmaciu. Trans
portul, fasonatul, au necesitat 
cheltuieli suplimentare. Am cerut 
în repetate rînduri ajutorul Direc
ţiei tehnice a Consiliului popular 
judeţean. Au trimis ba pe un teh
nician, ba pe altul, care, însă, n-au 
făcut nimic concret. Acum vreo 
trei săptămîni au venit tovarăşii 
Emil Solomon, tehnician la Inspec
toratul judeţean de învăţămînt şi 
Valentin Neaţă, tehnician la Di
recţia. tehnică. Eram în sesiunea 
consiliului popular. Nu ştiu ce au 
făcut, ce au aranjat la şcoală, ştiu 
însă că, afumaţi, sosiţi în curtea 
consiliului, erau în plină dispută. 
Ba că unul e vinovat, ba celălalt. 
„Am să-ţi arăt că vei zbura din 
servici. Ba, tu vei zbura!“ Cearta 
s-a isprăvit cu un veritabil meci 
de box în văzul sătenilor. Abia 
i-am despărţit. Apoi âu plecat. Au 
venit, acum cîteva zile, tovarăşul 
inspector-şef Hermann Schmidt de 
la învăţămînt şi ing. luliu Biro, 
de la Direcţia tehnică, şi au pus 
lucrurile la punct. Au dat indicaţii 
concrete, în scris, au stabilit sar
cinile fiecăruia. Sper că s-a ter
minat. E adevărat, pentru aceasta 
a fost nevoie de intervenţia hotă-

rîtă a unor tovarăşi de la Comi
tetul judeţean de partid“.

loan Henning, secretarul consi
liului popular: „în noiembrie 1968, 
am intervenit la Direcţia tehnică 
spre a recalcula devizul cu noile 
cheltuieli la lemnărie. Cu adresa 
4350/741/19 martie 1969 ni se răs
punde că nu e necesar deviz su
plimentar şi că, în conformitatea 
unei H.C.M., se poate face plata 
şi fără această modificare. Banca 
de investiţii a refuzat însă plata“.

(Cu directorul Direcţiei teh
nice, ing. Virgil Perianu şi ing. 
luliu Biro, de la aceeaşi di
recţie:

— Fără modificare de deviz 
se putea plăti?

— Nu!
—Care este, atunci, sensul 

adresei 4350/741?
_ 7 1?
Ing. Biro: „Bancă a făcut 6 

greşeală. Ei nu au priceput că 
manopera suplimentară la pozi
ţia lemn nu afectează manopera 
construcţiei“.

— Am făcut (la începutul lui 
iunie (? !) un memoriu expli
cativ, am mers la bancă şi am 
explicat tovarăşilor situaţia. A 
intervenit apoi o alta... Cei din 
Păuca susţineau că nu le ajun
ge lemnul. Am trimis pe Solo
mon şi Neaţă să clarifice.

— Asta s-a întîmplat în 21' 
iunie (ziua „meciului“)?

—Da.
—Au clarificat?

__  ? ! ?

— Adevărul este că erau ne
înţelegeri numeroase pe plan 
local. între meşteri şi consiliul 
popular, între consiliu şi şcoa
lă etc.).

„Existau asemenea divergenţe, 
sínt adevărate referirile la neînţe
legeri locale, la comoditate şi lip
să de decizie — completează to
varăşul Hermann Schmidt, inspec
tor-şef la Inspectoratul judeţean 
de învăţămînt. S-a făcut nu o sin
gură deplasare. Mai totdeauna teh
nicieni, ai noştri şi ai Direcţiei 
tehnice. Dar nu a rezultat nimic 
pozitiv. Deplasări de florile măru
lui. Nici o dată nu au fost puşi, 
faţă în faţă, de acord toţi cei care 
într-un fel sau altul erau contri
buabili la construirea şcolii. Nu 
cred, apoi, că e o bună practică 
aceea de a ne rezuma la trimite
rea unor oameni care, prin firea 
lucrurilor, chiar avînd competenţă 
tehnică, nu au şi calitatea de a 
decide... Nu vom mai admite a- 
ceastă practică. In altă ordine de 
idei, nu înţeleg atitudinea de gură- 
cască a directorului de şcoală care 
a stat liniştit aşteptînd mana... în 
multe cazuri se puteau urni nişte 
lucruri prin mobilizarea părinţi
lor copiilor. „Nu i-am putut mo
biliza“ — îmi răspunde. Să mă 
ierte, dar, în acest caz, directorul 
nu e director Cît despre inciden
tul dintre cei doi, mă surprinde. 
Vom lua măsuri“.

In concluzie, trecînd dincolo de 
litera consideraţiilor de pînă acum, 
credem necesar a accentua că:

— adesea se mai vădeşte a 
fi prezentă, pe alocuri, o men
talitate conform căreia nici ceea 
ce putem face noi nu facem ci 
aşteptăm, aşteptăm dispoziţii 
(neapărat scrise) de undeva, de 
sus;

— ajutorul calificat al unor 
organe judeţene se prezintă sub 
forma trimiterii de mesageri 
mai mult ori mai puţin con

ştiincioşi care vin, constată, 
pleacă şi în urma lor apare o 
directivă de sus în genul: „In 
urma constatărilor, este necesar 
a accelera ritmul...“ Ce rezolvă 
asemenea directive s-a văzut.

— efortul de acordare a unui 
ajutor concret, de rezolvare a 
unui detaliu în limita legislaţiei 
este înecat, în unele situaţii, în 
tergiversare şi rezolvare pe ju
mătate.

— stabilirea precisă, milime
trică a atribuţiunilor fiecărui 
participant la o lucrare rămîne 
un deziderat.

Spre exemplificare, un episod 
legat de aceeaşi comună, de aceeaşi 
problematică: Pentru reparaţia ca
pitală a localului de şcoală din 
Broşteni s-au acordat nişte fon
duri. Cine face proiectul? Tehni
cianul Emil Solomon îi îndrumă pe 
cei de la Consiliul popular Păuca 
la cooperativa „Timpuri noi“. Se 
face comanda, este acceptată. Du
pă două săptămîni cei de la „Tim
puri noi“ spun că nu execută ei. 
S-o facă Direcţia tehnică. Direcţia 
tehnică (ing. Perianu): „Cei de la 
consiliu sínt vinovaţi. N-au făcut 
contract“ Cu ocazia deplasării 
inspectorului-şef Schmidt acesta-i 
dă sarcină lui Solomon s-o facă 
pînă la 1 august. Probabil se va 
face. De tergiversare cine e vino
vat? Acceptăm că cei de la Di
recţia tehnica sintT foarte ocupaţi, 
dar Ie aducem la cunoştinţă că 
tehnicienii dumnealor găsesc, to
tuşi, timp să execute diverse pro
iecte pentru particulari. Unii chiar 
din Păuca şi Presaca. Le ţinem la 
dispoziţie o listă. Le putem spune 
chiar şi onorariul ce-1 încasează...

VICTOR DOMŞA

mărunte probleme, e cunoscut în 
fabrică prin măsurile bune ce le 
propune în scopul uşurării conti
nue a muncii. Astfel, prin meto
dele de lucru iniţiate de el — 
schimbarea injectorului la cuptor; 
schimbarea dispozitivelor de lăţit 
satîr; aşezarea matriţei în dispozi
tiv — reuşeşte să-şi ducă la înde
plinire angajamentul luat în cin
stea Congresului al X-lea de a pro
duce peste normă 250 tacîmuri pe 
zi.

L-am întrebat pe Alois Rengheş 
ce l-a determinat să-şi ia angaja
mentul?

— Studiind amănunţit Tezele 
Comitetului Central şi proiectul de 
Directive, am ajuns la convingerea 
că realizările de mîine vor des
chide ţării noi orizonturi, vor a- 
sigura înaintarea accelerată pe ca
lea socialismului. Aşa văd eu şi 
aşa trebuie să fie orice muncitor.

Sínt cuvintele unui om, ale unui 
comunist ce timp de 20 de ani, zi 
de zi, şi-a adus aportul, o părti
cică din noul creat în acest sfert 
de veac la Fabrica de cuţite Ocna 
Sibiului. Poate e cam puţin spus 
o părticică, deoarece numele Ren
gheş e vechi în această fabrică şi 
în acelaşi timp va dăinui peste 
ani. E vechi deoarece Ion Rengheş, 
tatăl lui Alois, a fost tot munci
tor la această fabrică pînă la pen
sionare. A fost singurul om ce a 
lucrat la ciocanele cu excentric, 
singurul om ce i-a învăţat şi pe 
alţii taina acestor ciocane. De alt
fel, Alois a moştenit chiar ciocanuî 
bătrînului Ion Rengheş — tatăl 
lui. r

Acest nume va dăinui pentru că 
băiatul lui Alois — unul din cei* 
trei copii ai săi — este trimis del 
fabrică la şcoala profesională dinjj 
Sighişoara. După terminarea şcolii 
se va întoarce în mijlocul colecti
vului fabricii, alături de tatăl său,: 
pe locul unde odată lucra bunicul i

Un alt nume de care se leagă? 
produsele fabricii este şi acela ai1 
lui Fritz Baier — muncitor la fazai 
I. Deşi tînăr (27 ani) e atît de 
stăpîn pe meseria lui îneît lucră
rile de cea mai mare precizie îî 
sínt încredinţate totdeauna lui , .  f 
Acum 10 ani intra pe poarta fabri-' 
cii un tînăr care dorea să-şi însu
şească cîte ceva din tainele mese
riei ce-i plăcea. S-a calificat la lo
cul de muncă. în mijlocul unor, 
oameni care-1 ajutau cu dragoste.

Intr-o întreprindere nu prea 
mare, undeva în mijlocul ţării, am 
întîlnit oameni pe care cinstea de 
a fi comunist i-a determinat să 
fie mereu la înălţimea cerinţelor^ 
Ca ei sínt mulţi, foarte mulţi.
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C o m u n ic a tu l 
co m u n  iu g o s la v o -  
v e s t - g e r m a n

Belgrad 29 — Corespondentul A- 
gerpres Nicolae Plopeanu, trans
mite: Secretarul de stat pentru a- 
facerile externe al R.S.F. Iugo
slavia, Mirko Tepavaţ, şi-a înche
iat vizita oficială de trei zile, fă
cută în R.F. a Germaniei, la in
vitaţia ministrului de externe al 
acestei ţări, Willy Brandt. în tim
pul vizitei el a fost primit de 
preşedintele R.F. a Germaniei 
Gustav Heinemann.

în comunicatul final, cei doi mi
niştri şi-au exprimat convingerea 
că, pentru depăşirea divizării con
tinentului european, sínt indispen
sabile eforturile comune ale tutu
ror ţărilor şi au relevat dorinţa 
guvernelor lor ca, printr-o politică 
de înţelegere şi stimă reciprocă, să 
se înfăptuiască destinderea în rela
ţiile europene. în convorbirile lor, 
cei doi miniştri au abordat şi ideea 
convocării unei conferinţe europe
ne în problemele securităţii.

Comunicatul constată cu satis
facţie dezvoltarea relaţiilor dintre 
R.S.F. Iugoslavia şi R.F. a Germa
niei şi exprimă dorinţa de a se în
tări colaborarea între cele două 
ţări în toate domeniile şi de a se 
continua schimbul deschis de pă
reri pentru soluţionarea probleme
lor bilaterale nerezolvate încă.

Willy Brandt a acceptat invita
ţia lui Mirko Tepavaţ de a vizita 
iugoslavia.

La 29 iulie, cancelarul R.F. a 
Germaniei, Kurt Georg Kiesinger, 
l-a primit pe Mirko Tepavaţ la 
Stuttgart.

în aceeaşi zi, Mirko Tepavaţ a 
plecat spre patrie.

întrevederea 
T. Jivkov — G. Husak

Sofia 29 (Agerpres). — La Co
mitetul Central al P.C. Bulgar a 
avut loc o întrevedere între Todor 
Jivkov, prim-secretar al C.C. al 
P.C. Bulgar, preşedintele Consiliu
lui de Miniştri şi Gustav Husak 
prim-secretar al C.C. al PC. dir 
Cehoslovacia, care face o vizită îr 
Bulgaria După cum precizează a- 
genţia B.T.A., a avut loc un larg 
schimb de păreri in probleme pri
vind colaborarea dintre cele dour 
ţări şi partide, precum şi în unele 
probleme ale mişcării comuniste Ş 
muncitoreşti internaţionale.

Sofia 29 (Agerpres). — Gustav 
Husak, prim-secretar al C.C. al 
P.C. din Cehoslovacia, care a fă

cut o vizită prietenească în Bul
garia, a părăsit la 29 iulie, Sofia, 
înapoindu-se în patrie.

La aeroport, oaspetele a fost con- 
ius de Todor Jivkov, prim-secre- 
■ar al C.C. al P.C. Bulgar, şi de 
•lte persoane oficiale.

în comunicatul dat publicităţii 
a încheierea vizitei se arată că 

primii-secretari ai celor două par
tide s-au informat reciproc despre 
situaţia din ţările respective şi 
despre activitatea partidelor lor, au 
făcut un schimb de păreri refe
ritoare la colaborarea dintre Bul
garia şi Cehoslovacia şi au discu
tat probleme referitoare la mişca
rea comunistă şi muncitorească in
ternaţională.________

P eru

Semnificaţia unei declaraţii 
a preşedintelui Alvarado

Lima 29 (Agerpres). — într-o 
alocuţiune radiotelevizată, preşe
dintele statului Peru, Velasco Al
varado, a anunţat că guvernul are 
în vedere efectuarea unor reforme 
şi în alte domenii ale vieţii social- 
economice peruviene. El a arătat 
că printre aceste reforme figurează 
o nouă constituţie a ţării, care să 
corespundă actualei etape de dez
voltare a ţării. „Noua constituţie, 
a spus Alvarado, este indispensa
bilă“ pentru dezvoltarea comercia
lă şi a relaţiilor cu alte state. Pre
şedintele peruvian a arătat că „ter
menii tratatelor comerciale cu ţă
rile dezvoltate trebuie modificaţi“. 
El a exprimat părerea că investi
ţiile străine în America Latină să 
se facă mai raţional.

Reforma constituţiei, anunţată de 
preşedintele peruvian este cea de-a 
treia acţiune politică majoră a

0  CONSILIUL DE SECURITATE se reuneşte astăzi la ora 19 GMT 
pentru a examina din nou problema Namibiei — denumirea dată teri
toriului Africii de sud-vest aflat sub controlul R.S.A., s-a anunţat luni.

Convocarea acestei reuniuni a fost făcută la cererea celor 11 ţări mem
bre ale Consiliului O.N.U. pentru Namibia ca urmare a refuzului gu
vernului rasist de la Pretoria de a abandona dominaţia sa colonială 
asupra acestui teritoriu.

o  l a  k r e m l in  a u  în c e p u t  l u c r ă r il e  SESIUNII SOVIETU
LUI SUPREM AL R.S.F.S.R., care examinează problemele bunei ame
najări a oraşelor şi satelor din această republică, precum şi proiectul 
Codului republican cu privire la căsătorie şi la familie.

La lucrările sesiunii participă Leonid Brejnev, secretar general al C.C. 
al P.C.U.S., şi alţi conducători sovietici.

O AFLAT ÎN VIZITA OFICIALA LA CAIRO, primul ministru al 
Sudanului, Abu Bakr Awadallah a organizat o conferinţă de presă în 
care, după cum relatează agenţia M.E.N., a subliniat că „poziţiile de
ţinute de noul guvern sudanez sínt trainice“.

Referindu-se la recentul complot antiguvernamental descoperit în ţară, 
primul ministru a spus că iniţiatorii săi erau sprijiniţi de o serie de 
ţări occidentale.

Abordînd probleme interne, Awadallah a relevat că poporul din re
giunile meridlftiale ale Sudanului a aprobat hotărîrea guvernului pri
vind acordarea regiunilor de sud a unui regim de autonomie în cadrul 
statului sudanez unitar.

9  COTIDIANUL BRAZILIAN „O GLOBO“ anunţă că un grup de 
huligani aparţinînd unei organizaţii teroriste de extremă dreaptă, a 
distrus în noaptea de duminică spre luni monumentul poetului revolu
ţionar spaniol, Federico Garcia Lorca, din piaţa Guianas din Sao Paulo. 
Poliţia nu a reuşit să-i prindă pe făptaşi. Ziarul menţionează că în ul
timul timp şi alte monumente din Sao Paulo au fost distruse de membrii 
organizaţiei respective.

0  POTRIVIT UNUI BILANŢ PRELIMINAR publicat la Manila asu
pra victimelor taifunului „Viola“ care bîntuie de cîtevă zile regiunile 
de nord şi centrale ale ţării, 28 de persoane şi-au pierdut viaţa.

Guvernul a luat măsuri excepţionale în vederea ajutorării sinistra
ţilor din zonele afectate de inundaţii provocate de taifun si de ploi. Re
vărsarea rîurilor a determinat izolarea a numeroase localităţi care pot 
comunica cu lumea exterioară doar cu ajutorul elicopterelor.

O „MARINER-fi“, SONDA SPAŢIALA AMERICANA aflată în pre
zent in apropierea planetei Marte după ce a străbătut circa 88 milioane 
de kilometri, şi-a îndreptat, camerele spre „planeta roşie“, în urma unui 
semnal de radio transmis de pe pămînt, şi a început totodată să efec
tueze primele analize ştiinţifice Întîia fotografie a fost luată marţi la 
ora 2,15 GMT. urmînd ca în următoarele 20 de ore numărul imaginilor 
să se ridice la 33 O altă serie de imagini ale lui Marte vor fi înregis
trate pe peliculă de la o altitudine de aproximativ 3 200 de kilometri. 
Datorită calităţii deosebite a aparatelor, vor putea fi surprinse o serie 
întreagă de detalii.

guvernului, care a venit la putere 
în luna octpmbrie anul trecut, în 
urma unei lovituri de stat. La 24 
iunie a.c. guvernul peruvian a în
făptuit o reformă agrară potrivit 
căreia statul expropriază toate pă- 
mînturile marilor latifundiari. 
Săptămîna trecută guvernul a tre
cut în proprietatea sa toate apele 
de pe teritoriul ţării şi a mărit 
zona apelor sale teritoriale la 200 
mile (320 km).

Ş ed in ţa  Com itetului 
pentru d e z a rm a re  
de la G e n e v a

Geneva 29 — Corespondentul 
Agerpres, Horia Liman, transmite: 
Şedinţa de marţi a Comitetului 
pentru dezarmare, de la Geneva a 
fost prezidată de şeful delegaţiei 
române, ambasadorul Nicolae Eeo- 
bescu, care în numele său şi al ce
lorlalţi membri ai Comitetului, a 
rugat delegaţia americană să trans
mită felicitări guvernului Statelor 
Unite ale Americii, echipajului lui 
Apollo-11, savanţilor, tehnicienilor, 
lucrătorilor şi poporului american 
pentru încununarea cu succes a 
zborului pe Lună. Şeful delegaţiei 
americane, James F. Leonard, a 
mulţumit pentru cuvintele rostite 
de preşedintele şedinţei.

Luînd primul cuvîntul, delega
tul cehoslovac, Tomas Lahoda, s-a 
ocupat de problema demilitarizării 
teritoriilor submarine, subliniind 
necesitatea stabilirii unui sistem 
de control, la care să poată parti
cipa toate ţările semnatare. Abor
dînd, apoi, problema interzicerii 
armelor chimice ,şi bacteriologice, 
delegatul cehoslovac s-a pronunţat 
împotriva tratării separate a celor 
două genuri de arme, cerînd ca 
ele să fie incluse, împreună, în 
mod egal, în viitorul tratat de dez
armare.

Şeful delegaţiei italiene, Roberto 
Caracciolo, a reafirmat, în cuvîn
tul său, principiul după care de- 
nuclearizarea teritoriilor submari-

OLANDA. Vedere de pe arterele principale ale oraşului Amsterdam, cel 
mai mare oraş al ţării, important centru comercial şi cultural

Conflictul honduriano-salva- 
dorian în dezbaterea O.S.Â.

In te rv e n ţia  S a lv a d o r u lu i — o a d e v ă 
r a tă  lo v itu r ă  d e tea tru

Washington 29 (Agerpres). — In 
cadrul şedinţei plenare de marţi 
dimineaţa a reuniunii ministeriale 
a O.S.A., reprezentantul Salvado
rului a cerut aplicarea unor sanc
ţiuni împotriva Hondurasului, acu- 
zîndu-1 de violarea drepturilor o- 
mului, ca urmare a unor măsuri 
considerate represive împotriva ce
tăţenilor salvadorieni care trăiesc 
pe teritoriul hondurian. Interven
ţia Salvadorului a provocat o ade
vărată lovitură de teatru în rîn- 
dul diplomaţilor prezenţi la sediul 
O.S.A., întrucît aici se încerca 
prin consultări reglementarea con
flictului dintre Salvador şi Hondu
ras. Surse de la O.S.A. au afirmat 
că intervenţia salvadoriană va de
termina, probabil, un demers al 
secretarului general al O.S.A., Ga
lo Piaza, pe lîngă delegaţia salva
doriană. Se menţionează, de ase
menea, că dacă acest demers eşu
ează, reuniunii ministeriale a

O.S.A. nu-i mai rămîne decît să 
aplice contra Salvadorului măsuri 
represive prevăzute de Tratatul de 
la Rio de Janeiro. In acest context 
sínt citate sancţiuni economice, 
cum ar fi suspendarea exporturilor 
de petrol, ceea ce va priva de com
bustibil întreaga industrie salva
doriană.

Pe de altă parte, din surse ofi
ciale s-a arătat că Salvadorul a 
dat un răspuns afirmativ la planul 
de pace în trei puncte propus de 
conferinţa miniştrilor afacerilor 
externe din emisferă. Acest plan 
prevede în primul rînd prelungi
rea termenului de retragere a tru
pelor pînă la 30 iulie 1969 la ora
6,00 GMT. garantarea de către 
O.S.A. a vieţilor şi bunurilor ce
tăţenilor salvadorieni care trăiesc 
în Honduras şi, în sfîrşit, plata u- 
nor compenâaţii cetăţenilor salva
dorieni expropriaţi prin reforma 
agrară din Honduras.

ne ar trebui înscrisă în cadrul mai 
larg al unei politici generale a ne- 
proliferării şi dezarmării nucleare.

Referindu-se la proiectele depu
se de Statele Unite şi U.R.S.S., 
şeful delegaţiei sovietice, A. A. 
Roşcin, a subliniat că guvernul so
vietic doreşte demilitarizarea com
pletă a teritoriilor submarine şi 
interzicerea cursei înarmărilor în 
acest domeniu, în timp ce proiec
tul american mărginindu-se doar 
la armele nucleare ar permite men
ţinerea unor categorii de arme şi 
continuarea cursei înarmărilor. De
legatul sovietic a insistat apoi, a- 
supra importanţei măsurilor de 
control, susţinînd că acestea să 
fie aplicate dincolo de limita de 
12 mile de coastă.

Şeful delegaţiei braziliene, Ser
gio Armando Frazao, a propus, la 
rîndul său, ca aplicarea măsurilor 
de control să fie încredinţate unui 
organism internaţional.

V ietn a m u l d e sud

VIETNAMUL DE SUD. Ostaşi 
ai Frontului Naţional de Eli
berare urmărind mişcările ina
micului în regiunea Quang Tri, 
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Din nou o intensificare 
a operaţiunilor militare

Saigon 29 (Agerpres). — După 
cum transmit agenţiile de presă, 
în cursul zilei de luni în mai multe 
regiuni ale Vietnamului de sud 
a fost înregistrată o oarecare in
tensificare a operaţiunilor miliţare, 
după aproape o săptămînă de a- 
calrnie. Astfel, la aproximativ 60 
km nord-vest de Saigon, în zona 
plantaţiilor de cauciuc Michelin au 
avut loc lupte violente.

Cea mai importantă confruntare 
de forţe s-a desfăşurat în provin
cia Hau Nghia, unde trupele ame
ricane, care efectuau o aşa-zisă 
operaţie de curăţire, au fost sur
prinse de o unitate a forţelor pa
trioţilor Sud-vietnamezi. Luptele au 
durat peste şase ore, remarcă 
France Presse, înregistrîndu-se

grele pierderi de ambele părţi. In 
acelaşi sector, arată agenţia citată, 
la aproximativ 55 km nord-vest de 
Saigon au avut loc lupte între u- 
nităţi de infanterie americane şi 
forţele patriotice, înregistrîndu-se 
de ambele părţi pierderi în oameni 
şi materiale de război. în noaptea 
de luni spre marţi, unităţi ale gu
vernului revoluţionar provizoriu al 
Republicii Vietnamului de Sud a 
efectuat — după cum transmit a- 
genţiile de presă — opt bombar
damente asupra unor importante 
poziţii şi puncte strategice ameri- 
cano-saigoneze din diferite regiuni 
ale Vietnamului de sud. Două din
tre acestea au fost calificate de 
comandamentul american de la 
Saigon ca fiind importante.

/ND/A Naţionalizarea băncilor
Delhi 29 (Agerpres). — „Naţio

nalizarea băncilor, a fost întreprin
să în numele poporului şi pentru 
bunăstarea sa“, a declarat primul 
ministru al Indiei, Indira Gandhi, 
în cadrul unei reuniuni a condu
cerii organizaţiei din capitala ţă
rii a Partidului de guvernămînt — 
Congresul Naţional Indian.

Primul ministru a condamnat 
campania propagandistică lansată 
de cercurile politice de dreapta 
împotriva naţionalizării principa

lelor bănci din ţară, caracterizînd-o 
drept „rău intenţionată şi defăi
mătoare“.

Indira Gandhi a subliniat că re
zultatele naţionalizării vor fi fruc
tuoase numai în cazul în care se 
vor îndeplini cu stricteţe hotărî- 
rile guvernului. Primul ministru 
a mulţumit poporului pentru spri
jinul acordat guvernului şi a re
levat că acest sprijin atestă în mod 
grăitor interesul maselor populare 
pentru măsuri care vizează extin
derea sectorului de stat.

începutul unei etape captivante la Houston

Descifrarea A.B.C.-ului istoriei Lunii
Houston 29 (Agerpres). — Cel 

mai captivant episod după zborul 
lui „Apollo-11“ — studierea roci
lor selenare recoltate în Marea Li
niştii de Neil Armstrong şi Edwin 
Aldrin — a început. La deschide
rea primei cutii, duminică, se pă
rea că, din cauza condiţiilor de izo
lare absolută în cutia cu vid şi a 
prafului negru depus pe aceste 
eşantioane savanţii vor trebui să 
mai aştepte pentru a începe să 
„citească“ istoria Lunii.

Problema acestui praf, a cărui 
compoziţie nu a fost încă identifi
cată, a fost întrucîtva rezolvată. 
Tehnicianul care a venit în con
tact cu praful lunar, în timpul 
scoaterii filmelor realizate de as- 
tronauţi din ambalajul de plastic 
a declarat că, la pipăit, el seamănă 
cu pudra de talc. Apoi, a consta
tat că praful se poate scutura cu 
uşurinţă de pe mîini, iar prin spă
lare se înlătură cu totul, fără a fi 
necesară folosirea unor detergenţi. 
Contactul prafului cu pielea, ca şi 
contaminarea propriu-zisă, nu au 
provocat nici un fel de afecţiuni. 
Astfel, deşi savanţii nu au atins 
direct primul material adus de pe 
un corp ceresc, prin intermediul 
tehnicianului aflat în carantină 
împreună cu astronauţii, au stabi
lit primele proprietăţi ale prafu
lui, care, după cît âe pare, acoperă 
în mare măsură suprafaţa astrului 
nopţii.

Cînd, prin intermediul mănuşi
lor care asigură singura posibili
tate de contact cu eşantioanele a- 
flate în cutia cu vid, bucăţile de 
rocă au început duminică să fie 
ridicate pe suporţi, s-a constatat 
că praful se scutură cu uşurinţă 
permiţînd să se observe unele ca
racteristici ale mostrelor respecti
ve. După declaraţiile dr Albert 
King, specialist în mineralogie, cel 
puţin două bucăţi de rocă au pu
tut fi identificate ca fiind de pro

venienţă vulcanică şi avînd o 
structură granulară. Este pentru 
prima dată cînd se confirmă ipo
teza existenţei unei structuri vul- 
canologice în scoarţa selenară. A- 
ceasta înseamnă că rocile vulcani
ce au apărut prin solidificarea u- 
nei materii lichide, fie în urma 
unei activităţi vulcanice propriu- 
zise, fie în urma răcirii globului 
selenar. Constatarea vine în spri
jinul geologilor care au emis ipo
teza formării mărilor lunare în 
urma unor vaste revărsări de lavă 
din craterele uriaşe, vizibile şi de 
pe Pămînt.

Dr. Albert King afirmă, de ase
menea, că în aceste prime bucăţi 
de rocă identificate ca fiind de 
origine vulcanică, se pot distinge 
straturi de minerale deosebite care 
nu pot fi identificate încă cu pre
cizie. Cel puţin la prima vedere nu 
se poate susţine că structura aces
tor roci ar fi rezultatul căderilor 
meteoriţilor pe suprafaţa Lunii, în 
timpul căreia se dezvoltă o tem
peratură excepţional de înaltă şi 
se formează în jurul punctului de 
contact cu solul, roci cu structuri 
similare celor vulcanologice. Aces
te bucăţi de rocă prezintă, de a- 
semenea, unele urme care par să 
fie provocate de căderea unor mi- 
crometeoriţi.

în favoarea originii vulcanice a 
mostrelor examinate pledează şi 
faptul că fracturile în rocă nu dau 
naştere la muchii şi unghiuri as
cuţite, ele asemănîndu-se prin a- 
ceasta cu rocile bazaltice de pe 
Pămînt, spre deosebire de alte roci 
vulcanice terestre care se sparg în 
forme foarte neregulate şi un
ghiuri ascuţite.

Unul dintre experimentele aş
teptate cu cea mai mare nerăbdare 
a fost cel al expunerii unei mici 
cantităţi din mostrele recoltate de 
Armstrong în prima parte a acti
vităţii extravehiculare, în contact

cu atmosfera terestră. După cîteva 
ore, în structura şi înfăţişarea lor 
nu s-a semnalat nici o schimbare, 
ceea ce i-a determinat pe cercetă
tori să spere că eşantioanele vor 
putea fi studiate în condiţii nor
male fără să existe riscul denatu
rării lor.

Luni, în laboratorul Centrului 
spaţial de la Houston a fost supu
să iradiaţiilor una dintre rocile 
identificate ca fiind de origine vul
canică. Se speră că după încheie
rea acestor experienţe să se poată 
stabili cu exactitate vîrsta şi com
poziţia rocii.

Datorită izolării în camera cu 
vid şi a prafului depus pe supra
faţa eşantioanelor, cercetătorii nu 
s-au putut pronunţa încă, dacă 
există indicii care să ateste pre
zenţa materiei organice şi a vieţii 
pe Lună. In următoarele zile o par
te din mostrele lunare vor fi su
puse cercetărilor pentru a se sta
bili dacă în ele există fosile de 
microorganisme, spori sau alte ma
terii de origine organică.

Savanţii se exprimă cu prudenţă 
în problema cît de concludente vor 
fi rezultatele acestor cercetări, pen
tru a trage concluzii referitoare la 
întregul glob selenar. Deşi Arm
strong şi Aldrin au relatat că la 
locul aselenizării au observat o 
mare varietate de roci, geologii 
consideră că structura scoarţei lu

nare diferă în funcţie de configu
raţia suprafeţei ei. In zonele „mun
toase“ există materiale care reflec
tă mai intens razele Soarelui decît 
cele din mările lunare. Aceasta 
presupune că rocile respective sínt 
mai deschise la culoare decît cele 
care formează mările, fapt confir
mat într-o oarecare măsură de o 
rudimentară analiză a compoziţiei 
chimice a unui astfel de sol, efec
tuată de robotul spaţial „Surveyor- 
7“ pare a aselenizat pe versantul 
craterului Tieho. Rezultatele trans
mise pe Pămînt indicau un pro
centaj mai mic de elemente chi
mice grele în componenţa stratului 
exterior, ceea ce vine în sprijinul 
teoriei rocilor de culoare mai des
chisă şi respectiv, cu o densitate 
mai mică.

Existenţa prafului lunar de cu
loare închisă de la cenuşiu închis 
pînă la negru, care acoperă mările 
dovedită de eşantioanele aduse de 
„Apollo-11“, pare să sprijine, de 
asemenea, aceste ipoteze şi îndeam
nă la prudenţă în ceea ce priveşte 
elaborarea unor concluzii în legă
tură cu structura scoarţei întregu
lui glob lunar. Astfel de concluzii 
vor deveni posibile pe măsură ce 
vor fi întreprinse următoarele 9 
misiuni din programul „Apollo“, 
care prevăd recoltare de probe de 
sol din zone cît mai variate sub 
aspectul configuraţiei.

l a  Î n c h i d e r e a  e d i ţ i e i
Houston 29 (Agerpres). — în 

sfîrşit, primele rezultate ale ana
lizei faimoasei pulberi lunare au 
fost anunţate luni la Houston în 
cadrul unei conferinţe de presă. 
Cel puţin o treime din acest praf, 
afirmă savanţii, este alcătuită din 
sfere sticloase, a căror compoziţie 
chimică nu a fost încă determina
tă, avînd dimensiuni ce variază de 
la cîţiva microni pînă la o zecime

de milimetru în diametru. în com
poziţia pulberii lunare mai intră 
substanţe cristaline opace ca feld- 
spatul, olivina, pyroxina, precum 
şi un procentaj surprinzător de 
ridicat de oxid de titan, care pe 
Pămînt nu pcate fi întîlnit într-o 
asemenea proporţie decît în cazuri 
foarte rare şi numai în roci vulca
nice.

— N iagara ex is tă . P roba?  E u  am 
văzut-o .

A ceasta este fraz a  pe ca re  p ă r in 
te le  franc iscan  Louis H en n ep in  nu  
încetează  să şi-o  re p e te  în  m in te  
p e n tru  a în cerca  să-şi în frîn g ă  sp a i
m ele s tîrn ite  de s itu a ţia  în  c a re  se 
află. în  .îurul lu i, o co h o rtă  de  in 
d ien i vopsiţi în  cu lo ri de război 
fac  să ră su n e  d easu p ra  în tre g ii p re- 
e rii ecoul s tr ig ă te lo r  de  lu p tă . P ă 
r in te le  H ennepin  se află în  m îin ile  
in d ien ilo r Sioux.

în  acea lu n ă  de  ap rilie  1680, v e n e 
rab ilu l p reo t se tem ea că nu -şi va 
m ai revedea  o raşu l na ta l, A ith, d in 
ţin u tu l  H ainau t. Cu 25 de an i în a in 
te a  sa, e x p lo ra to ru l R ene R o b ert 
C avelier a auzit v o rb indu-se  de  fa 
bu loasa c a ta rac tă , d a r  n u  a p u tu t  
să se ap rop ie  de  ea. Ceva m ai no 
rocos, p ă rin te le  H ennep in  a  izb u tit 
să o con tem ple  p e n tru  p rim a  d a tă  
în  1678. Şi, în  m in te , îşi p re fig u ra  
o c a r te  pe ca re  o şi in titu la se  „Noua 
d escoperire  a  u n e i fo a rte  m ari ţă ri 
s itu a te  în A m erica“.

D ar v a  p u te a  el, v reodată , să ad u 
că eu ro p en ilo r im aginea aces to r m i
nuni?

A tunci, ce ru l a o rd o n a t un m ira 
col. în d ră z n e ţu l D an ie l G reysolon a-
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p are  b ru sc  în  f ru n te a  tru p e lo r  sale 
şi îl  sm ulge pe p ă r in te le  H ennepin  
„ tem n icerilo r“ săi.

L egenda ia  s f îr ş i t  — în cepe tu 
rism ul.

De la 12 iunie , p e n tru  p rim a  d a tă  
după 25 000 de an i, N iagara  tace. Sau 
m ai d eg rabă  se od ihneşte .

Cei 6 300 m etri cubi de apă pe ca 
re  îi a ru n ca  în  fieca re  secundă asu
p ra  s tîn c ilo r  p u n e a u  în perico l s ta 
b ilita te a  în tre g u lu i ed ific iu  n a tu ra l. 
L u c ră to ri şi in g in eri am erican i au 
dev ia t cu rsu l ap e lo r sp re  coasta ca 
nad iană , un d e  se găsesc căd erile  de 
apă H orseshoe. N um ai u n  firice l de 
apă va  con tinua  să se p re lin g ă  de-a 
lungu l celo r 51 de  m e tr i ai albiei 
N iagarei, p în ă  la  31 decem brie . T im p 
de şase lun i, alb ia , secată  a cascadei 
va  f i conso lida tă  cu beton  a rm at, 
p e n tru  a se îm pied ica  d eg rad area  
grand iosu lu i m o n u m en t a l n a tu rii.

P ro iec tu l de „ re s ta u ra re “ a a lb ie i 
N iagare i a fost p u s  în  d iscu ţie , p en 
tru  p rim a  dată , acum  19 ani.

In  m om entu l în  ca re  au  auzit des
p re  acest p ro iect, cei 3 000 ho te lie ri 
d in îm p re ju rim i au în c e p u t să se 
lam en teze  în  cor:

— C lien ţii n o ştr i nu v o r m ai veni. 
N e a ş teap ta  ru in a : (La f iecare  an, 
ap ro x im ativ  3 m ilioane  de tu r iş t i  
descind  în  cele 3 000 de h o te lu ri şi 
m o te lu ri d in îm p re ju rim i, p e n tru  a 
lan sa  „ trad iţio n a lu l“ s tr ig ă t de ad 
m ira ţie).

Cu to a te  acestea, în cu rsu l u ltim u 
lu i w eek-end, ascen so ru l ca re  face 
leg ă tu ra  cu  te ra se le  su p e rio are  a r i
d ica t 95 000 tu r iş ti  fa ţă  de 55 000, c îţi 
v en iseră  la  aceeaşi da tă  an u l trecu t.

A lă tu ri de tu r iş t i i  „ob işnu iţi“, t i 
nerii că să to riţi s ín t  „prezen ţi la  d a 
to r ie “. Spunem  „p rezen ţi la  d a to rie “, 
p e n tru  că, a lă tu r i de elec troch im ie , 
e lec tro m eta lu rg ie , fa b ric a re a  sodei 
caustice, a g ra fitu lu i, siliconilor, 
flu o rin e i, t in e r ii c ă să to riţi s ín t una 
d in p rin c ip a le le  su rse  de  v en itu ri 
ale oam enilo r de a faceri d in  această  
zonă.

Cu to a te  că tu n e tu l  a su rz ito r  al 
puhoa ie lo r ca re  se năp u stesc  în tr -u n  
cloco t am eţito r n u  se m ai aude, n u 
m ăru l iu b ito rilo r  de  n a tu ră  ca re  v in  
în  p e le rin a j pe m a lu rile  N iagare i 
este  su fic ien t de m are  p e n tru  ca p ro 
p r ie ta r ii  ce lo r 3 000 h o te lu r i şi m o
te lu r i d in îm p re ju rim i să  se d ec la re  
m u lţu m iţi de m ersu l în tre p rin d e r ilo r  
lor.

A sistăm  la  u n  nou  m iraco l a l N ia 
g a re i: c h ia r  c înd  es te  u scată , în  a l
b ia  ei cu rg e  au ru l.

N iagara  n u  este  cea  m ai m are  cas
cadă  d in  lum e. L u în d  ca  bază de 
co m p ara ţie  d eb itu l apelor, pe p rim u l 
loc se situează  cascada  G uayara . d in  
B razilia  — 13 000 m e tr i  cu b i pe se 
cu n d ă  — şi cascada  K hone, d in Laos 
— 11 890 m e tr i  c u b i p e  secundă.

T otuşi, N iagara  es te  s in g u ra  ca re  
a a v u t „cinstea“ d e  a f i v iz ita tă , în  
1860, de  c ă tre  p r in ţu l Ţ ă rii G alilor. 
D e asem enea, e s te  s in g u ra  ca re  „a 
v ă z u t“ num ero şi ca scad o ri a ru n e în -  
du -se  în  to re n t, în ch işi în  butoaie , 
sau  tre c în d  de pe  u n  m al pe  a ltu l 
su sp en d a ţi d easu p ra  p răp astie i de un 
se rip e te  de ca re  e rau  ag ă ţa ţi cu  d in 
ţii, sau  in d ife ren t de m ijlocu l te h 
nic, tra v e rs în d  apele  tu m ultuoase  ale 
ca ta rac te i.

PA RIS MATCH
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